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سرمقاله

شرایط کاهش قیمت ها 
در بازار خودرو 

واردات خــودرو زمانــی 
تاثیرگذار است که باتوجه 
به شرایط اقتصادی کشور 
مداوم بــوده و به عنوان یک 
اصل در سیاســت های کشــور پذیرفته شود. نه 
اینکه مانند سال های اخیر بنا بر سلیقه متولیان 
امر، چندین بار با باز و بسته شدن درهای کشور، 
واردات ممنوع یا آزاد شود و فقط در برهه های زمانی 
کوتاهی واردات داشته باشیم. واردات خودرو اعم از 
کارکرده و نو زمانی در بازار داخلی موثر خواهد بود 
که هم پیوستگی داشته باشد و هم به لحاظ کمی، 
تعداد قابل توجهی خودرو وارد کشور شود. در حال 

حاضر، باتوجه...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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۴

معاون علمی و فناوری اعلام کرد:

» تامین مالی و بانک 
خطرپذیر«  ابزار توسعه 

اقتصاد دانش بنیان

واردات خودروهای کارکرده از 2 هفته آینده آغاز می شود 

تسهیل واردات خودروهای کارکرده
صفحه3

صفحه۲

اعطای ۶2۰ هزار مجوز از طریق درگاه ملی مجوزها
کاهش رشد نقدینگی به 2۷.۵ درصد در تیرماه   

وزیر اقتصاد خبر داد؛

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور با تاکید بر اینکه، توجه کشور به حوزه فناوری 
باعث شده تا امروز زیست بوم نوآوری و فناوری کشور 
محدودیتی نداشته باشد، گفت: هیچ محصولی در 
جهان نیست که فناوران ایرانی توانایی تولید آن را 
نداشته باشند. روح الله دهقانی فیروزآبادی در آئین 
رونمایی از طرح »تائید و تضمین کیفیت )گارانتی( 
محصولات پارک فناوری پردیس« در ســخنانی، 
نوآوری های زیست بوم فناوری کشور را مایه افتخار 
دانست و تاکید کرد: باید از همه فعالان حوزه نوآوری 
و فناوری کشور تقدیر کرد. وی گفت: توجه کشور به 
حوزه فناوری باعث شده تا امروز زیست بوم نوآوری و 
فناوری کشور محدودیتی نداشته باشد و هم اکنون 
محصولی در جهان نیست که فناوران ایرانی توانایی 
تولید آن را نداشته باشند. معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهــور در ادامه، مهم 
ترین موضوع امروز زیســت بوم فناوری و نوآوری 
کشور را توجه به بازار و فروش محصولات فناورانه 
دانســت.  دهقانی فیروزآبادی گفــت: »تضمین و 
بیمه تخصصی« و »تامین مالی و بانک خطرپذیر« 
دو ابزار توســعه اقتصاد دانش بنیان است و برنامه 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری نیز در راستای استفاده از این ابزارها برای 
توسعه اقتصاد دانش بنیان اســت. وی همچنین 
تائید و تضمین کیفیت )گارانتی( محصولات پارک 
فناوری پردیس را یک گام رو به جلو دانست و تاکید 
 کرد: این مهم پرُشدن فاصله نوآوری و بازار را به دنبال 
خواهد داشــت. به گفته معاون علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان، گام بعدی این راه، ایجاد ضمانت 
نامه های کیفیت بین المللی برای توسعه صادرات 

محصولات دانش بنیان است....

اجتماعی

جزئیات رایگان شــدن مترو واتوبــوس برای دانش 
آموزان

مدیرکل حمل و نقل عمومی و امور مناطق شهرداری 
تهران با اشاره به جزئیات رایگان شدن مترو و اتوبوس 
برای دانش آموزان و دانشجویان، از مکاتبه با آموزش 
عالی برای مجازی شدن دانشگاه ها در۱۰ روز اول مهر 

ماه در راستای کاهش ترافیک پایتخت خبر داد.
مهدی گلشــنی در خصوص تمهیدات شــهرداری 
تهران برای کاهش ترافیک معابر پایتخت همزمان با 
بازگشایی مدارس، گفت: با بازگشایی مراکز آموزشی 
در مهر ماه پیک صبحگاهی ترافیک افزایش می یابد، 
چرا که بررسی ها نشان داده حدود ۲۹ درصد سفرها 
تحصیلی است و به همین دلیل در ستاد استقبال از 
مهر و کمیته حمل و نقل تمهیداتی اندیشیده شده که 
غیر از بحث شناورسازی ساعت کاری کارکنان دولت 
که مصوبه هیات وزیران است و شروع فعالیت از ساعت 

۷ تا ۹، تمهیدات دیگری هم داشته باشیم.
وی با بیان اینکه هیأت وزیران در اســفندماه سال 
گذشــته مصوبه ای در خصوص شناور شدن ساعت 
کار ادارت دولتی و دانشگاه ها و... داشت که براساس 
آن ســاعت آغاز به کار مدارس در مقطع متوسطه از 
ساعت ۷:۳۰ و ابتدایی از ساعت ۸ صبح تعیین  شد، 
گفت: مصوبه هیأت وزیران ملاک عمل بود تا اینکه در 
نیمه خرداد ماه سال جاری در راستای صرفه جویی در 

مصرف انرژی ساعات کار ادارت  را تا ۱۵ شهریورماه 
تغییر داد و  امیدواریم برای سال تحصیلی جدید نیز 
مصوبه قبل به دلیل لزوم تشویق شهروندان به استفاده 
از حمل و نقل عمومی و توزیع مناسب ترافیک مدنظر 
قرار گیرد، همچنین سیاست هایی اتخاذ شده که یکی 
از این سیاســت ها رایگان بودن استفاده از اتوبوس و 

مترو برای دانش آموزان و دانشجویان است.
گلشنی گفت: البته دقت داشته باشید که در شرایط 
عادی دانش آمــوزان و دانشــجویان از تخفیف ۵۰ 
درصدی در پرداخت بلیت بهره می برند و قرار شده 
که در مهر ماه بلیت برای این قشر رایگان باشد و در 
صورتیکه لازم باشد ممکن است که این مدت تمدید 
شود. وی در خصوص شناورسازی ساعت کار ادارات و 
مراکز آموزش عالی نیز گفت: اخیرا در یکی از جلسات 
نماینده استانداری تهران اعلام کرد که مصوبه هیات 
دولت در مورد شناورسازی ساعت کار می تواند ملاک 
عمل باشد و ما نیز اجرای همان مصوبه را در دستورکار 
خود قرار دادیم  و بر اســاس ایــن مصوبه کارمندان 
ادارات می توانند از ســاعت ۷ تا ۹ صبح در محل کار 
خود مستقر شــوند و د راین مصوبه در مورد صنوف 
اعلام شده که ساعت کاریشان  ۹:۳۰ و مراکز آموزش 
عالی ۸ صبح اســت که در حال رایزنی با استانداری 
هستیم که ســاعت آغاز به کار مراکز آموزش عالی 

جابجا شده و به ساعت ۸ و نیم برسد.

مدیرکل بهداشت و بیمه های اجتماعی و درمان کمیته 
امداد از بازنشستگی ۱۸۰۲ نفر از مددجویان کمیته 
امداد به دنبال پرداخت حق بیمه به ســازمان تامین 

اجتماعی طی ۳ ماه اول سال جاری خبر داد.
مجتبی احمدلو با اشــاره به عملکــرد کمیته امداد 
درخصوص بیمه اجتماعی مددجویان تحت پوشش 
اظهار کرد: یکی از خدمات ارائه شده به مددجویان در 
جهت توانمندسازی و ایجاد درآمد باثبات به ویژه در 
دوران سالمندی، بیمه های اجتماعی است که سهم 

بیمه ای آن توسط کمیته امداد پرداخت می شود.
وی با اشــاره به اینکه در ســال ۱۳۹۰، بیمه پردازی 
اجتماعی برای زنان سرپرســت خانوار با ضریب ۱۸ 
درصد آغاز شد، گفت: طی این موضوع، قرار شد دولت 
از محل یارانه ها ۱۰ درصد بیمه پردازی و دستگاه ها ۸ 
درصد بیمه پردازی را به مدت ۱۰ سال پرداخت کنند 
اما پس از آن، به دلیل اینکه دولت اعتباری برای این 
موضوع در نظر نگرفته بود کمیته امداد مددجویان را 
برای پوشش بیمه ای ضریب ۱۴ درصد و اولویت ۴۵ تا 

۵۰ سال با استفاده از اعتبارات خود بیمه کرد.
مدیرکل بهداشت و بیمه های اجتماعی و درمان کمیته 
امداد با اشاره به ۲۶ هزار و ۳۸۲ زن سرپرست خانواری 
که با اولویت ســنی ۴۵ تا ۵۰ سال با ضریب بیمه ۱۴ 
درصد تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۱ تحت پوشش 
قرار گرفتند، افــزود: در حال حاضر بــرای ۶۳ هزار و 

۹۸۷ نفــر از مددجویان کمیته امــداد بیمه پردازی 
تامین اجتماعی صورت می گیرد که از این تعداد، ۶۲ 
هزار و ۵۸۳ نفر زن سرپرست خانوار و ۱۴۰۴ نفر مرد 
سرپرست خانوار هستند. به گفته احمدلو، برای ۴۵۸ 
نفر بیمه پردازی با ضریب ۱۲ درصد )مشمول خدمات 
مستمری(، برای ۲۶ هزار و ۷۳۳ نفر با ضریب ۱۴ درصد 
بیمه پردازی و برای ۳۶ هــزار و ۷۹۶ نفر با ضریب ۱۸ 
درصد بیمه پردازی )مشمول مزایای مستمری، فوت و 
از کارافتادگی( صورت می گیرد. احمدلو همچنین اعلام 
کرد: طی سه ماهه اول امسال، ۱۸۰۲ نفر از مددجویان 
کمیته امداد بازنشسته تامین اجتماعی شدند که از این 
تعداد ۵۰ نفر مرد و ۱۷۵۲ نفر زن هستند. وی یادآور 
شد: همچنین در سال ۱۴۰۱، ۷۰۴۵ نفر از مددجویان 
کمیته امداد بازنشسته تامین اجتماعی شدند که ۶۸۹۴ 
نفر زن و ۱۵۱ نفر مرد بوده اند. مدیرکل بهداشــت و 
بیمه های اجتماعی و درمان کمیته امداد درخصوص 
برنامه امداد برای بیمه اجتماعــی مددجویان تحت 
پوشــش توضیح داد: بیمه کردن تمــام مددجویان 
تحت پوشــش نیازمند اعتبار بالایی اســت. تاکنون 
اولویت امداد، بیمه کردن زنان ۴۵ تا ۵۰ سال با اولویت 
خانواده های پرجمعیت تر یا میزان محرومیت بیشتر 
است. احمدلو گفت: مبلغ بازنشستگی امسال تامین 
اجتماعی برای افرادی که ۱۰ سال بیمه پردازی دارند 

ماهانه بالغ بر ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در آیین رونمایی از 
پوستر و بیانیه مضمون دوازدهمین جشنواره مد و 
لباس فجر گفت: در این جشــنواره به دنبال اعمال 
دیدگاه های واحد و حذف سلیقه ها نیستیم. اقوام و 
گروه های ایرانی، حوزه های فرهنگی که زیر چتر واحد 
ایران زمین گرد هم آمدند برای ما محترم هستند. به 
گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی شورای فرهنگ 
عمومی کشور؛ آیین رونمایی از پوستر و بیانیه مضمون 
دوازدهمین جشــنواره مد و لباس با حضور محمد 
مهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، سید 
محمد هاشمی جانشین وزیر و معاون پارلمانی، سید 
مجید امامی دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشور و 
رییس کار گروه ساماندهی مد و لباس کشور؛ اسلامی 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و سید سجاد لطفی دبیر کارگروه ساماندهی 

مد و لباس کشور برگزار شد.
محمد مهدی اسماعیلی در این آیین اظهارکرد: در 
حوزه زیست عفیفانه سابقه چند هزار ساله داریم و 
اسناد تاریخی این را نشان می دهند. این سابقه چیزی 
نیست که حتی محصول دوره پس از اسلام باشد. هر 
گوشه از ایران فرهنگی ما آکنده از رسوم بی نظیر است 
که مربوط به این حوزه تمدن و فرهنگی است. در ایران 

با تنوع دیدگاه، پوشش و قومیت روبرو هستیم.
وی افزود: در ایران فرهنگی یــاد گرفتیم که با هم 
مفاهمه و گفت و گو کنیم. مباحث عقلانی در ایران 
قدمت چند هزار ساله دارد که با اسلام عزیز تعالی پیدا 
کرده است. ایرانیان همیشه عقلانیت داشتند و امروز 
هم در جامعه ایرانی نیاز داریم هویت فرهنگی و تمدنی 
خود را در مواجهه با فرهنگ برهنگی به کار گیریم. 
اســماعیلی ادامه داد: معتقدیم جامعه ایرانی امروز 
ما علیرغم تمامی تهاجماتی که در ۲۰۰ سال اخیر از 
تمدن مغرب زمین شده عمیقا پایبند به فرهنگ اصیل 
خود و مناسک دینی است. همین ایام محرم نشان از 

عمق دلبستگی مردم ایران به مناسک دینی دارد.
وزیر ارشاد اسلامی گفت: در این جشنواره به دنبال 
اعمال دیدگاه های واحد و حذف سلیقه ها نیستیم. 
اقوام و گروه های ایرانی، حوزه های فرهنگی که زیر 
چتر واحد ایران زمین گرد هم آمدند برای ما محترم 
هستند. مردم ایران آگاهانه زیست عفیفانه را انتخاب 
کردند و ما در کارگــروه مد و لباس تلاش میکنیم با 
استفاده از زیبایی فرهنگ خود جلوه های جدیدی را 
به کارگیریم که هم زیست عفیفانه داشته باشیم و هم 

از زیبایی ها استفاده کنیم.
وی افزود: آنچه که خط قرمز ماست تهاجم فرهنگی 
است که به دنبال هویت زدایی و برداشتن نگاه سنتی 
و فرهنگی ماست. با موضوع تعالی جدید در حوزه مد 
و لباس امیدواریم عقب ماندگی های خود را جبران 
کنیم. ما به جشنواره به عنوان یک نقطه پرش نگاه 
می کنیم. برای ما کاری محدود نیست. سال گذشته 
تسهیلات به برندگان اهدا شد و امروز کارگروه ما از 

افراد با تجربه استفاده می کند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: امیدواریم با 
حمایت مجلس شورای اســلامی نیازهای جامعه 
جوان خود را که به دنبال زیبایی، تنوع پوشــش و... 
است در چارچوب شرع، قانون و اخلاق معین کنیم. 
در این چارچوب همه زیبایی ها انشالله به کار گرفته 

خواهد شد.
در ادامه این مراســم با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی از بیانیه مضمون یا اعلان جشنواره )فشن 
بوک( و پوستر آن رونمایی شد.پس از آن سید مجید 
امامی با اشاره به رونمایی از پوستر و بیانیه مضمون 
جشنواره با بیان شعر »بر تن ما هیچ نتوان دوخت جز 
آزادگی« از بیدل گفت: این شعار را در پوستر نگذاشتم 
چون نگران تفسیرها بودیم اما واقعا اعتقاد داریم که 
زیبایی و آزادگی شعار فطرت جویان و حقیقت جویان 
و شعار اسلام و انقلاب اسلامی است. امیدوارم طراحان 
لباس در جامعه ما مصداق همین شعر باشند.او ادامه 
داد: موفقیت یک جشنواره در همراهی صنعت و بازار 
است، آن هم در صنعت مد و لباس که اساسا نیاز صد 

درصد جامعه است.
او با اشاره به سه بخش جشنواره گفت: این جشنواره 
دارای ســه بخش اصلی و سه ســطح جوایز است. 
طاووس زرین، طاووس ســیمین و طاووس بلورین 
سطوح جوایز است و سه بخش اصلی جشنواره را هم 
پوشاک تراز اجتماعی بانوان که سایر ملزومات را هم 
با رویکرد عفیفانه و ویژه بانوان در برمیگیرد. دبیر این 
بخش خانم دولتی هستند. ایشان از فعالان صنعت 
مد و مدیرعامل انجمن تولیدکنندگان حجاب و عفاف 
هستند. در بخش صنعت ملی پوشاک هم با ویژندهای 
متنوع ایرانی همکاری کردیم که آرزوی ما دیده شدن 
پوشاک ایرانی در سطح دنیاست. دبیر این بخش نیز 
خانم غزاله بهمنی است که خود از طراحان نام آشنای 
پوشاک اســت. امامی با بیان اینکه جشنواره امسال 
جشنواره شگفتی ها خواهد بود گفت: یکی از ویژگی 
های این جشــنواره ارایه بیانیه مضمون است که در 
فضای مجازی هم منتشر می شود و شامل اصلی ترین 
رویکردهای محتوایی است که به بیان هنری مطرح 
شده است. همچنین کتابنامه رنگ جشنواره است و 
مضامین مد نظر از مشخصه های فرهنگی ایرانی که 
توسط کمیته علمی انتخاب شده است. کمیته شامل 
۱۰ نفر رنگ شناس، جامعه شناس، متخصص حوزه 
مد و ... بودند. در این راستا به مضامینی از جمله امنیت، 
حرکت و پویایی، هویت، پیشــرفت، نشاط، اقتصاد، 

آراستگی و آرامش توجه شده است.
او تاکید کرد: از ۲۹ دی ماه تــا پنج بهمن ماه هفته 
مد تهران را خواهیم داشت. پاسخگوی دانشجویان 
به م می گفتند چرا هفته مد تهران را نداریم و ما نیز 
می خواستیم بگوییم مهم این است که در هفته مد 
فرهنگ ایرانی و اســلامی ما عرضه شود. پنج بهمن 

اختتامیه باشکوهی خواهیم داشت.

فرمانده کل ارتش در مراســم تجلیل از خانواده ها و 
کارکنان ناوگروه ۸۶ گفت: دشمنان و بدخواهان ایران 
اسلامی چاره ای جز تغییر راهبرد در اجرای نقشه های 
شــوم خود علیه ایران عزیز و این ملت قدرشناس و 
بصیر ندارند. امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی 
فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در جمع 
خانواده ها و کارکنان ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش 
گفت: از خشنودی و ابراز لطف ویژه فرمانده معظم کل 
قوا بسیار مسروریم و تکلیفی سنگین تر را بر دوش خود 
احساس می کنیم. ملت بزرگ و قهرمان ایران اسلامی 

به وجودتان افتخار می کند.
وی دیدار صمیمانه کارکنان غیور ناوگروه ۸۶ نیروی 
دریایی و خانواده های این عزیزان با مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( را ذخیره ای ارزشــمند برای ارتش 
دانست و با اشاره به شور و شــعف و ابراز خرسندی 
خانواده ها از این دیدار و ایجــاد روحیه مضاعف در 
آنان، خاطرنشان کرد: حضرت امام خامنه ای عزیز با 
این دیدار و بیانات راهگشا و امید بخششان، بر تقویت 

حرکت رو به رشد نیروی دریایی، با عنایت به گذشته 
ارزشــمند ســال های پس از پیروزی انقلاب تا امروز 

پرافتخار، تاکید فرمودند.
فرمانــده کل ارتش افزود: با ســرلوحه قــرار دادن 
رهنمودهای دوراندیشانه فرمانده معظم کل قوا، این 
حرکت رو به جلو باید توسط نیروی دریایی ارتش با 
قدرت ادامه یابد و امیدواریم این نیروی راهبردی به 
افتخارات بیشتری نیز دست پیدا کند. موسوی اظهار 
داشت: لطف و عنایت ویژه فرمانده معظم کل قوا در 
دیدار با خانواده ها و کارکنان ناوگروه ۸۶ نداجا موجب 
ارتقای روحیه رزم کارکنان ارتش شد. وی در ادامه 
با اشــاره به عظمت صبوری و همراهی خانواده های 
کارکنان ناوگروه ۸۶ گفــت: از آن روزی که ناوگروه 
حرکت کرد تا همین امروز، با هر یک از این عزیزان، از 
کودکان تا بانوان و  مادرانی که چندین فرزند دارند و 
پدران و مادران آنها  مواجه می شوید، نگاهشان به این 
ماموریت، نگاهی غرورآمیز و افتخارآفرین است که 

خودشان را در این موفقیت بزرگ سهیم می دانند.

جلسه ای در خصوص ارائه خدمات فناورانه به زائرین 
اربعین حسینی )ع( تحت عنوان »همگام با اربعین؛ 
همراه با فناوری« با حضور معاون اول رئیس جمهور 
در خصوص ارایه خدمات ارتباطی و فناورانه به زائران 

اربعین حسینی )ع( برگزار شد. 
محمد مخبر در این جلسه که وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، دبیر شورای عالی فضای مجازی، مدیران 
شرکت ها و پلتفرم های فعال اینترنتی و مسئولان 
دستگاه های مربوطه حضور داشتند، ارائه خدمات با 
سرعت بالا و ارزان و همچنین نوآوری و به روز بودن 
را از مهمترین ویژگیهای شرکتهای اینترنتی و حوزه 
اقتصاد دیجیتال برشمرد و گفت: شرکتهای اینترنتی 
با ارائه خدمــات نرم افــزاری و فناورانه، جمع آوری 
اطلاعات و ساماندهی و نظم دهی در حوزه ارتباطات 
زائران و حمل و نقل آنان نقشــی مهم و اساسی در 
تسهیل و حل مسایل پیاده روی اربعین حسینی )ع( 

در سال جاری دارند.
وی تاکید کرد: دولت ســیزدهم با همکاری و کمک 
گروه های جهادی و مردمی و همچنین بهره گیری 
از خدمات شرکتهای فناورانه و ارتباطی به دنبال این 
است تا زائران اربعین حسینی، زیارتی آسان، ارزان، 
منظم و ایمن داشته باشند. وی تصریح کرد: میزان 
موفقیت دولتها در بهره گیری از ظرفیتهای اقتصاد 
دیجیتال و پلتفرم های اینترنتی برای خدمت رسانی 

به مردم سنجیده می شود.
معاون اول رئیس جمهور از وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات خواســت تا با بررسی آســیب شناسانه از 
مشکلات و مسائل پیاده روی اربعین سال گذشته و در 
اختیار دادن آن به شرکتهای فعال در حوزه اینترنت، از 
آنها در حل مشکلات و برگزاری هر چه بهتر و باشکوه 

تر مراسم اربعین حســینی )ع(کمک گرفته شود.  
مخبر  همچنین از شرکتهای فعال دیجیتال خواست 
تا هرچه سریعتر مشکلات و مسائل خود را در زمینه 
های اخذ مجوز های قانونی از دستگاه ها و وزارتخانه 
های مربوطه، مشکلات لجســتیکی و پشتیبانی و 
همکاری و هماهنگی دســتگاه های مربوطه تهیه 
نمایند تا در ســریعترین زمان ممکن رســیدگی و 

بررسی و اقدام شود.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز 
در این جلسه با اشاره به شکل گیری ستاد اربعین در 
این وزارتخانه در دو ماه گذشــته و تشکیل جلسات 
منظم با شرکتها و پلتفرم های داخلی و مقامات کشور 
عراق افزود: اقدامات بســیار خوبی در حوزه تقویت 
زیرســاختهای ارتباطی در مناطق مرزی به ویژه در 
کشور عراق انجام شده است  و با پیش بینی ۱۶ سایت 
ثابت و سیار ارتباطی و اپراتورهای تلفن همراه نقاط 
کور در نواحی مرزی برای جوابگویی پیک جمعیتی 

پوشش داده شده است.
در ادامه این جلسه نیز شرکتهای فعال اینترنتی در 
حوزه پیام رسان، جابجایی مســافر و و ارائه خدمات 
مالی و ارزی به تشــریح اقدامات و برنامه های خود 
در بخشهای ساماندهی سفرهای بین شهری، ارائه 
تخفیف در سفرهای بین شــهری نواحی مرزی به 
زائران اربعین حسینی، ارائه معافیت کمیسیون به 
رانندگان شــرکتهای حمل و نقل اینترنتی، فعال 
کردن طرحهای تشــویقی بــرای راننــدگان، ارائه 
خدمات مشاوره پزشکی و روانشناسی، پشتیبانی از 
موکب ها، امکان رزرو درخواست سفر برای زمانهای 
 مشخص و امکان داشتن سفرهای اشتراکی با صرف 

هزینه کمتر پرداختند.

۷۰ تا ۷۵ درصد ظرفیت اتوبوسرانی به اربعین اختصاص می یابد

شروط پرداخت »حق  بیمه« سرپرست خانوارهای پرجمعیت

دولت به دنبال سفر و زیارتی آسان، ارزان و ایمن برای زائران اربعین است 
سياسیفرهنگی 

به دنبال حذف سلیقه ها در جشنواره مد و لباس فجر نیستیم

دشمنان چاره ای جز تغییر راهبرد خود علیه ایران ندارند



اقتصاد2
ایران

افزایش ۲۵۰ هزار بشــکه ای 
تولید روزانه نفت ایران 

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران گفت: 
تولید نفت کشــور در پایان تابستان به ۳.۵ 
میلیون بشــکه در روز می رســد. مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت ایران گفت: تــا دو هفته 
آینده تولید نفــت ایــران از میادین دریایی 
 و خشــکی مجموعــا 1۵0 هــزار بشــکه

 افزایش می یابد.
وی افــزود: تــا پایــان شــهریور مــاه نیز 
100 هــزار بشــکه دیگر بــه تولیــد نفت 
کشــور افزوده می شــود و تولید نفت ایران 
 در پایان تابســتان بــه ۳.۵ میلیون بشــکه 

در روز می رسد.

سرمایه گذاری ۸ میلیارد دلاری 
برای توسعه ۲ میدان مشترک

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت:در 
نیمه دوم امســال حــدود ۸ میلیــارد دلار 
برای توســعه دو میــدان مشــترک ایران 
قرارداد امضا می شــود. محســن خجســته 
مهــر گفــت: از ابتــدای دولت ســیزدهم 
 تا کنون صــادرات نفت افزایــش دو برابری 

داشته است.
وی ادامه داد: در ابتدا تولید نفت ۲.۲ میلیون 
بشکه در روز بود که به تدریج افزایش یافت؛ 
هم اکنون تا یک هفته دیگر تولید نفت 1۵0 
هزار بشکه افزایش پیدا می کند. خجسته مهر 
خاطر نشان کرد: تا پایان شهریورماه نیز 100 
هزار بشــکه دیگر به تولید نفت ایران اضافه 
 می شود و تولید وارد کانال ۳.۵ میلیون بشکه 

می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران ادامه 
داد: در نیمه دوم امســال حــدود ۸ میلیارد 
دلار برای توســعه دو میدان مشترک ایران 
قرارداد امضا می شــود.  وی ادامه داد: توسعه 
میدان مشــترک پــارس جنوبــی در همه 
دولت ها انجام شــده اســت و در فاز 11 نیز 
 اگرچه کارهایی انجام شــده بــود، اما قابل

 عرضه نبود.
معاون وزیر نفت تأکید کرد: اگر توتال توسعه 
فاز 11 را ادامه مــی داد، تمام چاه ها را پس از 
۶ سال وارد مدار تولید می شــد و با توجه به 
ناترازی گاز، تولید زودهنــگام با چهار حلقه 
چاه و انتقال ســکوی فاز 1۲ به موقعیت فاز 
11 در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت و 
ساخت سکو و جکت دوم نیز سفارش گذاری 

شد.
به گفتــه خجســته مهر اگر ســکو جابه جا 
نمی شد، برداشت گاز از فاز 11 پارس جنوبی 

حدود سه سال به تأخیر می افتاد.
وی ادامــه داد: فــاز 11 در نقطــه صفــر 
مــرزی اســت و از چهــار لایــه گاز تولید 
می شــود و لازم اســت تولیــد مرحلــه به 
 مرحلــه انجام شــود تــا از مهاجــرت گاز 

جلوگیری کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران با بیان 
اینکه مذاکرات توســعه فاز 11 از حدود سال 
۷۹ آغاز شده است، گفت: با وجود تأخیر ۲0 
ساله توانستیم ظرف ۲0 ماه تولید گاز از این 
فاز را آغاز کنیم که افتخار ملی به شمار می رود.

خجســته مهر افــزود: شــرکت فرانســوی 
توتــال دو بار برای توســعه فــاز 11 حاضر 
شــد، امــا شــانه خالــی کــرد و حــالا با 
 توان داخلــی آمــاده تولیــد گاز از فاز 11 

هستیم.
وی با اشاره به اینکه مهم ترین پروژه راهبردی 
در صنعت نفت فشــارافزایی اســت، گفت: 
با توجه به شــرایط بین المللــی و تحریم ها 
ماننــد دیگــر کشــورها نمی توانیــم فعال 
باشــیم، اما ثابــت کرده ایم پیشــرفت های 
 بــزرگ را در شــرایط تحریــم تجربــه 

کرده ایم.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه از ابتدای دولت 
ســیزدهم تاکنون صادرات نفت را به دو برابر 
رساندیم، ادامه داد: در ابتدای دولت سیزدهم 
۷۸ میلیون بشــکه میعانات گازی روی آب 
داشــتیم و ســالی ۴۵0 میلیون دلار هزینه 
 اجاره نفتکش هــا برای نگهــداری میعانات 

گازی بود.
خجســته مهر در خاتمــه اضافــه کــرد: 
تصمیم بر آن شــد بــا صــادرات میعانات 
افزون بر کاهــش هزینه نگهــداری، درآمد 
نفتــی کشــور را افزایــش دهیــم و اکنون 
 میعانــات گازی روی آب بــه صفر رســیده

 است.

اخبار

خاندوزی گفت: در راستای 
تســهیل صدور مجوزها، 
از ابتدای ســال گذشــته 
تاکنون ۶۲0 هــزار مجوز 
کسب و کار به کارآفرینان 

کشور به صورت برخط اعطا شده است. 
سید احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: در موضوع ایجاد اشتغال، در 
دهه ۹0 تحرک جدی در سیاست های اشتغالزایی 
در کشور به چشــم نخورد.  او افزود: ثمره این بی 
توجهی، قفل شــدن نرخ بیکاری کشور و اشتغال 
بود که یا اعداد ثابت بود یا دهم درصدی تغییر می 
کرد؛ دولت گذشــته الگویی جز پاس دادن چالش 
ها به اینده و موکول کردن حل مسائل به مذاکرات 

خارجی نداشت.
خاندوزی با اشاره به اهتمام دولت در پرداختی های 
عمرانی کشــور گفت:در ســال گذشــته بیش از 
۲۷۳هزار میلیارد تومان پرداخت بودجه عمرانی از 
سوی سازمان برنامه و بودجه داشتیم؛ یعنی دولت 
بیش از 100 درصد بودجه عمرانی مصوب خود را 

محقق کرده است.
او افزود: بعد از ســالهای طولانی شاهد هستیم که 
بودجه عمرانی کشــور بیش از 100 درصد محقق 
می شود و نسبت به ســال 1۴00 بالغ بر ۹۷درصد 
رشــد را ثبت میکند.  وزیر اقتصــاد گفت: در کنار 
احیای پروژه های معطل مانده اقتصادی، تحریک 
اقتصادی هم صورت گرفته و کشور تبدیل به کارگاه 
عمرانی شده است. او افزود: با دست فرمان دهه ۹0، 
امروز نه آب در لوله ها بود، نه برق در سیم ها و نه گاز 

در بخاری های مردم!
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به ناترازی هایی 
که کشــور در حوزه انرژی و برق با آن مواجه بود، 
گفت: در شرایطی دولت را تحویل گرفتیم که تامین 
آب و برق کشــور نیز به برخی مسائل خارجی گره 
خورده بود و برنامه ریزی برای قطعی های ۸ ساعته 

در نظر گرفته بودند.
او افزود: اگرچه امروز کمبود تامین برق در صنایع 
و بخشــی از حــوزه خانگی وجــود دارد ولی عدد 
1۵ هزار مگاوات ناترازی برق کشــور )در شــروع 
دولت ســیزدهم( از طریق ایجــاد ۷ هزارمگاوات 
ظرفیت جدیــد، امروز به ۸ هزار مگاوات کســری 
 کاهش یافته اســت.   وزیر اقتصاد گفت: بنابراین 
ناترازی های انرژی که میراث دهه ۹0 اســت، در 
دولت سیزدهم با سرعت خوبی در حال کاهش است.

کشور در شرایطی بود که برخی ها می خواستند آب 
در لوله ها نباشد، برق در سیم ها و گاز در بخاری های 

منازل مردم.
رییس کل بانک مرکزی نیز از کاهش رشد نقدینگی 
به ۲۷.۵ درصد در تیرماه خبر داد و گفت: نرخ تورم 
تولیدکننده نقطه به نقطه که در اردیبهشت 1۴00، 
10۳ درصد بود، در تیر ماه امســال به ۳۲ درصد 
رسیده و تورم ماهانه تولید در این ماه به 1.۸ درصد 
کاهش یافته است که یکی از پایین ترین نرخ ها در 

سال های گذشته به شمار می رود.
محمدرضا فرزین در نشســت مشترک خبری تیم 
اقتصادی دولت برای ارایه گزارش عملکرد اقتصادی 
دولت ســیزدهم کــه در نهاد ریاســت جمهوری 
برگزار شــد، اظهار داشــت: یکی از اقدامات بانک 
مرکزی اصلاح نظام بانکی اســت که در حال انجام 
آن هســتیم تا ناترازی بانک ها اصلاح شــود. وی 
افزود: برای ایــن منظور برنامــه اصلاحی به همه 
 بانک ها داده ایــم و بر روند اجــرای برنامه نظارت

 داریم.

ظام بانکی ورشکسته نیست؛ بلکه کمبود 
نقدینگی دارد

فرزین با بیان اینکــه بانک های ناتــراز را محدود 
کردیم، گفت: البته ناترازی به معنی ورشکستگی 
نیست؛ نظام بانکی ما ورشکسته نیست بلکه دارایی 
منجمد و عدم کفایت سرمایه مشکل اساسی بانک 
مرکزی است و باید بانک ها کفایت سرمایه را افزایش 
دهند. رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه وظیفه 

بانک مرکزی تنظیم امور پولــی، اعتباری و ارزی 
کشور است، اظهار کرد: متغیرهای پولی کشور در 
پنج سال گذشته آسیب جدی داشته است و از این 
رو نیاز به اصلاح اساسی در قوانین و نظامات بانکی 

و پولی احساس شد.
وی با بیان اینکه متوسط رشــد نقدینگی از سال 
۹۷ تــا 1۴0۲ برابر ۳۳ درصد و نــرخ تورم معادل 
۴۲ درصد بود، افزود: به دلیل شوک های سیاسی و 
انتظارات تورمی، بی اعتمادی و فضای ناشی از بی 

اعتمادی در کشور ایجاد شد.
فرزین در توضیح برنامه دولت سیزدهم برای بهبود 
شاخص های اقتصادی در حوزه پولی و بانکی اظهار 
داشت: ما نقشه راهی در بانک مرکزی تدوین کردیم 
که نقدینگی مدیریت و کنترل ششــده و بازار ارز 
مدیریت شود تا از این مسیر تنظیم گری و تقویت 
حکمرانی بانک مرکزی در حوزه ریال و ارز محقق 
شــود. وی ادامه داد: با همکاری دولت و مجلس، 
قانون بانکداری مرکزی تهیه شده است. اختلافاتی 
در دیدگاه های دولت، مجلس و بانک مرکزی در این 

زمینه وجود داشت که به توافق خوبی رسیده ایم.
وی درباره مشکلات قانون فعلی توضیح داد: یکی از 
اشکالات این است که قوانین حل و فصل به درستی 
تدوین نشــده و بانک مرکزی اختیار کافی ندارد و 
اقتدار بانک مرکزی به خوبی انشاء نشده است و به 
همین دلیل قانون جدیدی که در حال تهیه است، 
بر انجام این اصلاحات تمرکز دارد. فرزین با یادآوری 
اینکه قانــون بانکداری در قالب طــرح در مجلس 
بررسی شد، خاطر نشان کرد که جلسات منظمی با 

مجلس برای تدوین و تصویب این طرح برگزار شد تا 
ضوابط و ساختارهای جدیدی فراهم  شود.

رشد نقدینگی به ۲۷.۵ درصد در تیر ماه 
کاهش یافت

فرزین یکی از تصمیم های اصلــی و جدی دولت 
سیزدهم در حوزه سیاســت های پولی را تصمیم 
گیری درباره نقدینگی عنوان کرد و با یادآوری این 
نکته که نقدینگی عامل تورم در بلندمدت اســت، 
افزود: یکــی از مهمترین وظایــف بانک مرکزی، 

کنترل نقدینگی است.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشت: رشد نقدینگی 
در سال ۹۹ معادل ۴0 درصد و در 1۴00 معادل ۳۹ 
درصد بود که در 1۴01 به ۳1.۵ درصد رسید و در 
تیر ماه امســال به ۲۷.۵ درصد کاهش یافته است. 
وی بر این نکته تاکید کرد کــه برنامه ریزی بانک 
مرکزی رساندن نرخ رشــد نقدینگی به ۲۵ درصد 
در پایان سال جاری است. رئیس کل بانک مرکزی 
به موضوع تورم مصرف نیز اشاره کرد و گفت: نرخ 
رشد تورم ماهانه کالا در ماه گذشته )تیرماه( به صفر 

رسید و نرخ تورم ماهانه به شدت کاهش یافت.
فرزین با بیان اینکه نقدینگی در سه ماه اول امسال 
۳.۹ درصد رشــد کرده اســت، متذکر شد: رشد 
نقدینگی در حال کاهش و فروش ارز در حال افزایش 
اســت. وی از روند رو به افزایش تراز پرداخت ها و 
فروش نفت به عنوان دو دلیل بــرای کاهش تورم 

یاد کرد.

تورم ماهانه تولید در تیر ماه به ۱.۸ درصد 
کاهش یافت

رئیس کل بانک مرکزی به نــرخ تورم تولیدکننده 
به عنوان یکی دیگر از شاخص های کلان اقتصادی 
گریزی زد و گفت: نرخ نقطه بــه نقطه تورم تولید 
کننده که در اردیبهشت 1۴00 معادل 10۳ درصد 
بود، در تیرماه امســال به ۳۲ درصد رسیده و تورم 
ماهانه تولید نیز در این ماه بــه 1.۸ درصد کاهش 
یافته است که یکی از پایین ترین نرخ ها در سال های 

گذشته به شمار می رود.
فرزین توضیــح داد:  این کاهش نشــان از کنترل 
شدید نرخ تورم تولید کننده )PPI( دارد و نشان 
می دهد که در آینده شاهد کاهش شدید نرخ تورم 
مصرف کننده نیز خواهیم بود. رئیس دستگاه پولی 
کشور همچنین یادآور شد: در حوزه تورم مصرف 
کننده  )CPI( نــرخ تورم بر اســاس اعلام بانک 
مرکزی حدود 1۵ درصد از ابتدای ســال تا کنون 

کاهش پیدا کرده است.

وزیر اقتصاد خبر داد؛

اعطای ۶۲۰ هزار مجوز از طریق درگاه ملی مجوزها
کاهش رشد نقدینگی به ۲۷.۵ درصد در تیرماه                                                                                                           کاهش تورم ماهانه تولید کننده به ۱.۸ درصد

فرصت ۸۰ روزه به صادرکنندگان 
برای فروش ارز در سامانه نیما

بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت ایران، 
تمام صادرکنندگان محصولات پتروشیمی، 
پالایشــی، فولادی، فلزات اساســی رنگین 
و فرآورده های نفتی مکلف بــه عرضۀ 100 
درصدی ارز حاصل از صادرات خود در سامانه 
نیما طی ۸0 روز پس از صدور پروانه صادراتی 

شدند.
به گزارش سازمان توسعه تجارت، در راستای 
اجرای مــاده )۸( آئین نامــه اجرایی تبصره 
)۶( بند )ح( ماده )۲( مکرر قانــون مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز، صادرکنندگان محصولات 
پتروشیمی، پالایشی، فولادی، فلزات اساسی 
رنگین و فرآورده های نفتــی ملزم به فروش 
100 درصــد ارز حاصل از صــادرات خود به 
صورت حواله در ســامانه نیما هستند. پایش 
سیستمی این فرایند بر اساس کد تعرفه های 

مشمول در ماده یاد شده صورت می پذیرد.
این قاعــده از تاریخ ابــلاغ آئین نامه اجرایی 
تبصره )۶( یعنی 1۵ آذر ســال گذشته برای 
صادرات محصولات یاد شده اعمال می شود. 
همچنین حسب مصوبۀ ششــمین نشست 
کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات، مهلت 
ایفای تعهدات ارزی حاصــل از صادرات این 
محصولات از تاریخ 10 فروردین سال جاری از 

چهار ماه به ۸0 روز کاهش یافته است.

آغاز پیش فروش بلیت اتوبوس های 
اربعین از شنبه آینده

درحالی قرار است پیش فروش بلیت اتوبوس برای 
ایام اربعین 1۴0۲ از شــنبه آینده آغاز شود که 
برخی شرکت های مســافربری با افزایش حدود 
۲۶0درصدی، گرانفروشــی را آغــاز کرده اند.۵ 
شهریور سال گذشته شهریار افندی زاده معاون 
حمل ونقــل وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
پیش بینی ۵ میلیون مســافر زائر عتبات در ایام 
اربعین گفته بود: در مجموع ۳۵0 هزار مسافر از 
طریق ناوگان هوایی و ریلــی و ۴ میلیون و ۶۵0 
هزار نفر نیــز از طریق ناوگان جــاده ای جابه جا 

خواهند شد.
شهریار افندی زاده افزود: در حمل ونقل جاده ای 
برای 1۵ تا ۳0 شــهریور مســیر یک سرخالی را 
خواهیم داشــت، به همین منظور در ســال ۹۸ 
افزایش 100درصدی برای قیمت بلیت در نظر 
گرفته شد اما برای امسال این عدد به ۷۵ درصد 

رسیده است.
بر این اســاس قیمت بلیت اتوبوس های ۲۵، ۳۲ 
و ۴۴ نفره از تهران به مهران به ترتیب ۴0۴ هزار 
تومان، ۳۳۶ هزار و ۲۴۵ هزار تومان تعیین شد. 
قیمت بلیت اتوبوس از تهران به مرز خســروی 
نیز برای اتوبوس های ۲۵نفره، ۳۲نفره و ۴۴نفره 
به ترتیب به ۲۹۶ هزار تومــان، ۲۵۶ و 1۷۲ هزار 
تومان افزایش یافت.  نرخ بلیت اتوبوس از تهران 
به چذابه برای  اتوبوس ۲۵نفره ۴1۸ هزار تومان، 
اتوبوس ۳۲نفره ۳۵۲ هزار تومان و اتوبوس ۴۴نفره 

۳۲۸ هزار تومان تعیین شد.
این درحالی بود که چنــد روز قبل قیمت بلیت 
اتوبوس بدون سروصدا ۵0 درصد افزایش یافت. 
پیگیری  در این  رابطه سرانجام باعث شد مدیرکل 
دفتر حمل ونقل مســافر ســازمان راهــداری و 
حمل ونقل جاده ای توضیحاتی را ارائه کند.داریوش 
باقرجوان دراین باره گفته بود: بر اساس برآوردهای 
صورت گرفته و تصمیم ســتاد مرکزی اربعین، 
مصوبه افزایش 100درصدی نرخ بلیت اتوبوس در 
ایام اربعین از این ستاد اخذ شد، یعنی نرخ موجود 
هرچه بود ضربدر 100 درصد، یعنی ۲ برابر، این 
مصوبه بنابر صلاحدید وزیر راه و شهرسازی تعدیل 

شد و به ۷۵ درصد کاهش یافت.
وی اضافــه کــرد: در ادامه بر اســاس شــرایط 
به وجودآمده، عدم تمرکز در سفرها، تردد پراکنده 
زائران و یک سری ملاحظات دیگر در هزینه های 
تمام شده سفر، ستاد مرکزی اربعین مجوز افزایش 
۲۵ درصد دیگر را بر آخرین قیمت های اعلام شده، 
صادر کرد، به عبارت دیگر هر عددی برای تابلوهای 
اعلام نرخ رفته بود بایــد در 1.۲۵ درصد ضرب 

می شد.
وی توضیــح داد: »بنابرایــن خبــر افزایــش 
1۲۵درصدی قیمت بلیت اتوبوس درست است، 
این اتفاق در دو مرحله روی داده اســت. در زمان 
حاضر حدود ۸00 اتوبوس بــرای انتقال زائران 
اربعین در پایانه برکت مســتقر شده اند.« طبق 
اعلام مسئولان وزارت راه و شهرسازی طرح اربعین 
امسال از ۲۷ مرداد آغاز می شود و تا ۲0 شهریور ماه 
ادامه دارد. قرار است پیش فروش بلیت اتوبوس از 
شنبه هفته آینده آغاز شود و تا قبل از ۲1 مردادماه 

قیمت های مصوب اتوبوس ها اعلام خواهد شد.

اخبار
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مدیر کل تعاون. کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
با بیان اینکه ۴۸ درصد تولید کل کشور در تهران 
است گفت: بیش از ۳ میلیون و ۵00هزار نفر کارگر 
بیمه شده در تهران فعالیت دارند. بر اساس گزارش 
منتشر شده از مرکز آمار ایران، سهم اشتغال زایی 
بخش خدمات در اســتان تهران بسیار بالا است. 
از سوی دیگر سهم شــاغلین بخش کشاورزی از 
کل شاغلین اســتان تهران بســیار ناچیز برآورد 

شده است.
بررسی آماری از استان تهران در بهار 1۴0۲ بیانگر 
این است که نرخ مشارکت اقتصادی در تهران در 
بهار 1۴0۲ حدود ۴0 درصد و بهار 1۴01 حدود 
۴0.۹ درصد بوده است. نسبت اشتغال تهران در 
بهار 1۴0۲ حدود ۳۶.۹ درصــد و در بهار 1۴01 
حدود ۳۷.۷ درصد بود هاست. نرخ بیکاری در این 
اســتان نیز در بهار 1۴0۲ حدود ۷.۶ درصد و در 

بهار 1۴01 حدود ۷.۸ درصد بوده است. به گفته 
ی حامد ویس کرمی . مدیر کل تعاون. کار و رفاه 
اجتماعی استان تهران رصد حوزه های تخصصی 
دستگاه های اجرایی تاثیر بسزایی در بهبود خدمت 
رسانی در آن حوزه را به همراه دارد. ویس کرمی با 
اشاره به حجم بالای صنایع، تولیدی ها و کارگاه ها 
در استان تهران افزود: اســتان تهران با توجه به 
فعالیت بیش از ۲۳۵هزار واحد کارگری و بیش از ۳ 
میلیون و ۵00هزار نفر کارگر بیمه شده از ویژگی 

های خاصی برخوردار است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
با بیان اینکه می توان از حضور نمایندگان اعزامی 
وزارت متبوع  بهره بهینه در راستای اصلاح امور 
برد، اذعان داشــت: با رصد امور اجرایی این اداره 
کل و شناسایی نقاط قوت و ضعف می توان خدمت 
رسانی مطلوبی به جوامع هدف ارائه نمود. حامد 

ویس کرمــی گفت: بالغ بر ۴۸درصــد تولید کل 
کشور و بیش از ۷0درصد شرکت های دانش بنیان 

در سطح استان تهران متمرکز هستند.
وی تصریح کرد: با توجه به حجم بالای خدماتی 
که این اداره کل به مــردم در پایتخت ام القرای 
جهان اسلام  به مردم ارائه می دهد ؛ بایستی سطح 
رضایت مندی ارباب رجوع در اولویت کارها قرار 
گیرد. حامد ویس کرمی مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان تهران در خاتمه فلسفه وجودی 
ارزیابی ها را کمک به ارتقا کیفیت عملکرد، بهره 
وری و خدمت رســانی به مردم و رفع مشکلات 
احتمالی دانســت و افزود: باید از نتایج ارزیابی به 
نفع خود و نهایت نفع مردم شریف استفاده گردد.

مدیرکل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
تهران با اشاره به اهمیت جایگاه کارگر افزود: اگر 
کارگر نباشــد رکن اصلی که همان تولید است، 

خاصیت خود را از دســت خواهد داد. اگر کارگر 
نباشــد، اقتصاد مقاومتی بی معنــی خواهد بود. 
این کارگر است که در کنار ســایر منابع انسانی 
همچون کارفرماها می تواند با خلاقیت، نوآوری و 
تلاش، کشور را در ریل موفقیت قرار داده و منجر 
به بهبود وضعیت تولید و حضور موثر در بازارهای 

رقابتی شود.
وی اضافه کرد: قطعــا وجود چنین افــراد موثر 
در حــوزه اقتصاد می توانــد از هرگونه خروج ارز 
جلوگیری کرده و به توســعه صادرات منجرشود 
که این موضوع در اشکال مختلف و در قالب اقتصاد 
مقاومتی بارها عیان شد، بطوریکه طی سال هایی 
که کشور دچار تحریم های مغرضانه غرب بوده و 
هست با تلاشهای این عناصر مهم اقتصاد کشور 
در مسیر رشد و بالندگی قرار گرفته و این توسعه 

همچنان نمایان است.

تجربه چرخه های رکود و رونق بازار مسکن نشان می دهد 
که این بازار پس از یک دوره رونق تقریبا دو ســاله وارد 
رکود سه تا ۳.۵ ساله می شود اما مساله این است که بازه 
تورمی که از سال 1۳۹۷ آغاز شده، طولانی ترین دوره 
تورمی در ادوار بازار مسکن محسوب می شود. البته به هر 
میزان که رشد قیمت در دوره رونق بیشتر باشد، بازه رکود 

نیز عمیق تر خواهد بود.
با توجه به این اصل کلی که تحرکات هر بازار به میزان 
عرضه و تقاضا بستگی دارد، بررسی ها نشان می دهد به 
دنبال کسادی معاملات مســکن که از اوایل خردادماه 
ایجاد شده این بازار با دو اتفاق جدید مواجه شده است؛ 
موضوع اول، آغاز فرآیند تخلیه حباب قیمت و مساله دوم 
افزایش تدریجی تمایل برای فروش است. در حالی که تا 
قبل از خردادماه تحت تاثیر انتظارات تورمی، بسیاری از 
فروشندگان بالقوه بازار مسکن فروش را به تعویق انداخته 

یا از فروش منصرف می شدند.
تجربه چرخه های رکود و رونق بازار مسکن نشان می دهد 
که این بازار پس از یک دوره رونق تقریبا ۲ ساله وارد رکود 
۳ تا ۳.۵ ساله می شود. اما مساله این است که دوره رونق 
اخیر که از سال 1۳۹۷ آغاز شده طولانی ترین دوره رونق 
در ادوار بازار مسکن محسوب می شود. به هر میزان که 

رشد قیمت در دوره رونق بیشــتر باشد، دوره رکود نیز 
عمیق تر خواهد بود. این دوره ها لزوما با کاهش اسمی 
قیمت همراه نیست اما ثبات قیمت مسکن با توجه به نرخ 

تورم به معنای کاهش قیمت واقعی آن است.
کارشناســان معتقدند در صورتی که بــازار وارد رکود 
میان مدت شده باشد این دوره می تواند ۳0 تا ۴۲ ماه طول 
بکشد. طول این دوره به متغیرهایی همچون وضعیت 
بازارهای موازی، نرخ تورم، رشد نقدینگی، میزان ساخت و 
ساز و درآمد سرانه بستگی دارد. برای ماه های آینده از بین 
سه سناریو رکود تورمی، رکود غیرتورمی و رونق نسبی 
معاملات همراه با ثبات نسبی قیمت، کارشناسان فرضیه 

سوم را محتمل تر می دانند.
در این گزارش قیمت پیشنهادی برخی آپارتمان های 
میان سال در تهران را مشــاهده می کنید که بررسی ها 
از کاهش تا ۵ درصد برخی قیمتهای اعلامی نسبت به 
تیرماه حکایت دارد. آماری که مســئولان وزارت راه و 
شهرسازی درخصوص تحرکات بازار مسکن در تیرماه 
اعلام کردند حاکی از آن است که قیمت مسکن در شهر 
تهران در تیرماه ۳.۸ درصد نسبت به خرداد کاهش پیدا 
کرده و از طرف دیگر بررسی ها نشان می دهد قیمت های 

پیشنهادی با کاهش 1۵ تا ۲0 درصد مواجه شده بود.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در چهار ماه اول 
امســال درآمدهای دولت حدود ۵1 درصد رشد داشته 
اســت. داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
نشست خبری که با حضور خاندوزی سخنگوی اقتصادی 
دولت و محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی به صورت 
مشترک برگزار شد، ضمن گرامیداشت روز خبرنگار عنوان 
کرد: این سازمان به عنوان تنظیم کننده منابع و مصارف 
دولت می کوشــد با مراقبت و نظارت بر تحقق درآمدها، 
آنگونه کــه در قانون بودجه آمده دســتگاه های اجرایی 
را پشــتیبانی کند تا بتوانیم خدماتی به مردم دهیم که 
موجب افزایش رضایت و بهبود شرایط معیشتی جامعه 
بشود. وی افزود: امسال حدود ۵1 درصد در چهار ماه اول 
رشــد درآمدهای دولت را داشتیم؛ هم درآمدهای نفتی 
علیرغم شرایط سخت تحریم بهتر شــده و درآمدهای 
مالیاتی و گمرکی افزایش داشته و درآمد حاصل از مولدساز 
دارایی ها و تنظیم گری ارتباطات رشد داشته است. رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه بیان کرد: ما تلاش کردیم برای 
اینکه انضباط پولی آســیب نبیند، متعرض منافع بانک 
مرکزی در تامین مالی دولت نشــویم و بــا اینکه اجازه 
داشتیم از تنخواه گردان استفاده کنیم اما بدون استفاده 
از این، تلاش کردیم از طرق دیگر درآمدها را وصول کنیم. 

علیرغم اینکه چهارماه اول سال نسبتا دشوار بود اما برای 
تامین هزینه های جاری اوراق مالی منتشر نکردیم . انتشار 
اوراقی که حدود 1۸۶ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
را شروع کردیم تا طرح های تملک و زیرساختی بهتر انجام 
بگیرد. منظور گفت: تلاش می کنیم تمام تعهدات مالی 
دولت را در موقع مقرر پرداخــت کنیم، در هر ماه حدود 
۲0 همت بازپرداخت انجام می دهیم؛ هم اصل اوراق و هم 
سود آن را پرداخت می کنیم. این بازپرداخت را هم از محل 
منابع و درآمدهای جاری انجام دادیم . مجموع اقدامات ما 
باید کمک کند بانک مرکزی سیاست کنترل نقدینگی 
و پایه پولی را به خوبی انجــام داده و بتوانیم کمک کنیم 
طرح های نیمه تمام هرچه زودتر به پایان برسد. وی ادامه 
داد: در دوسال گذشــته حدود ۶00 طرح و پروژه افتتاح 
رسیده که از مصوبات ســفرهای استانی رییس جمهور 
بوده است. برای امسال و ســال آینده نیز 1۵00 طرح و 
پروژه در نظر قرار دارد و زمانبندی کرده ایم و تامین مالی 
این ها را انجام خواهیم داد. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
عنوان کرد: تاکنون بیش از ۴0 طرح ملی بزرگ به افتتاح 
رسیده است؛ تکمیل فاز دوم بزرگراه تهران- شمال، کلان 
بیمارستان شهدای تجریش و بسیاری موارد دیگر از جمله 

این طرح هاست.

۴۸ درصد تولید کل کشور در تهران است

درآمدهای دولت افزایش داشته استرونق نسبی معاملات مسکن همراه با ثبات قیمت

گروه اقتصاد ایران وجهان
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نایب رییس اتحادیه مشــاوران امــاک اظهار 
داشــت: نایب رییس اتحادیه مشاوران اماک با 
بیان اینکه حدود ١٨۵ هزار مشاور اماک دارای 
پروانه کسب و مجاز در سطح کشور فعال هستند 
، گفت: اگــر این عدد را به جمعیت کل کشــور 
تقسیم کنیم به عبارتی به ازای هر ۴۴٠ نفر یک 
مشــاور اماک وجود دارد، حال اینکه مگر هر 
۴۴٠نفر نیاز به معامله مسکن دارند؟ در واقع در 
ارتباط با مشاوران اماک یک فاجعه در حال رخ 

دادن است.
داود بیگی نژاد با اشاره به ضرورت ساماندهی بازار 
مسکن و کنترل مشاور اماک اظهار داشت: تنها 
در منطقه تهران و منطقه شمیرانات حدود ١٢ 
هزار واحد صنفی مشاور دارای پروانه کسب فعال 
هستند و با احتساب فعالیت افراد بدون جواز در 
این حوزه به طور قطع حداقــل باید ٢٠ الی ٣٠ 
درصد به این عــدد اضافه کنیم. بنابراین کنترل 

این تعداد مشاور اماک غیر قابل انجام است. 
وی تاکید کــرد: اگر به صــورت میانگین در هر 
یک از این واحد های صنفی ۵ نفر هم مشــغول 
به کار باشــند تنها در ٢٠ منطقه تهران همراه با 
شــمیرانات ۶٠ هزار نفر در این مشاوران اماک 
فعال هستند و این افراد باید در سطح شهر برای 
خود کار ایجاد کنند، در این شرایط به طور قطع 
بازار مسکن دچار خلل می شود چراکه احتمال 
دارد عده ای از این افراد به ویژه کسانی که فاقد 
پروانه هســتند به صورت سیستمی و پارتیزانی 
وارد محات می شوند و قیمت محات را تغییر 
می دهند. باید دید شــهر تهران بــه این تعداد 

مشــاور اماک نیاز دارد؟ نایب رییس اتحادیه 
مشــاوران اماک با بیان اینکه حدود ١٨۵ هزار 
مشــاور اماک دارای پروانه کســب و مجاز در 
سطح کشور فعال هستند، گفت: اگر این عدد را 
به جمعیت کل کشور تقسیم کنیم به عبارتی به 
ازای هر ۴۴٠ نفر یک مشاور اماک وجود دارد، 
حال اینکه مگر هر ۴۴٠نفر نیاز به معامله مسکن 
دارند؟ در واقع در ارتباط با مشاوران اماک یک 
فاجعه در حال رخ دادن است. بیگی نژاد ادامه داد : 
یک بستر رها برای فعالیت مشاوران اماک ایجاد 
شده و می خواهیم افرادی در این بستر رها فعالیت 
می کنند، تابــع قانون هم باشــند و تنها راهکار 
 اجرای این اقدام این اســت که ورودی های این 

شغل کنترل شود. 
وی دربــاره ارتقای ســواد و مــدرک تحصیلی 
مشاوران اماک از سیکل به دیپلم اظهارداشت: 
حداقل ســواد برای مشــاوران اماک در حال 
حاضر دیپلم است و قبل از آن تابع از قانون نظام 
صنفی سواد خواندن و نوشــتن برای این افراد 
کفایت می کرد. نایب رییس اتحادیه مشــاوران 
اماک با بیان اینکه اگر می خواهیم بازار مسکن 
را ســاماندهی کنیم باید به افرادی اجازه ورود 
به این شــغل بدهیم که یک مسیر صحیحی را 
طی کرده باشــند، گفت: در حال حاضر اســیر 
یک تعداد مشــاوران اماک هســتیم که تعداد 
عمده آنها مشــاوران اماک غیر مجاز هستند و 
البته در مشــاوران اماک مجاز هم از این افراد 
 وجود دارد به صورت ســازمان یافتــه در حال 

تخلف هستند.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ســال 
گذشــته به روایت مراجع قانونــی یک  میلیون 
فرصت شــغلی ایجــاد شــده اســت و در این 
راســتا، اشــتغال پایدار، بیمه اجباری و ضریب 
 پشــتیبانی صندوق های بازنشســتگی افزایش 

یافته است.
به گزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
»ســید صولت مرتضوی« در نشســت بررسی 
عملکرد اعطای تسهیات تکلیفی اظهار داشت: 
رئیس جمهور چند مساله را به عنوان اهداف اصلی 
دولت در نظر دارند که یکی از آن ها ایجاد سالیانه 

یک  میلیون فرصت شغلی است.
وی اعام کرد: طبق گزارش مرکز آمار ایران، از 
بهار ١۴٠١ تا بهار ١۴٠٢، نرخ بیکاری یک  درصد 
کاهش یافت. مرتضوی، از ایجاد اشتغال به عنوان 
یکی از شاخصه های اصلی عدالت نام برد و گفت: 
اگر عدالت را هدف غایی ایجاد جمهوری اسامی 

بدانیم، شاخصه اشتغال، آن را ارزیابی می کند. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه 
اشتغال، حیات بخش و عزت آفرین است، گفت: 
اشتغال، احساس غرور و شادابی برای جامعه به 
ارمغان می آورد و اگر ما وظیفه اشتغال زایی را به 
درستی انجام دهیم، امنیت اجتماعی جامعه را 

تضمین کرده ایم.
در نشست »بررســی عملکرد اعطای تسهیات 
تکلیفی موضوع بنــد الف تبصــره )١٨( و بند 
ب تبصــره )١۶( قانون بودجه ســال ١۴٠١ و 
١۴٠٢« عاوه بر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
»ســیدمرتضی بختیاری« رئیس کمیته امداد 
امام خمینــی)ره(، »علی محمد قادری« رئیس 
سازمان بهزیستی کشــور، معاون و نمایندگانی 
از وزارت کشــور، مدیران عامــل و نمایندگان 
 بانــک مرکــزی و بانک هــای  عامــل کشــور 

حضور داشتند.

معاون رفاه و امور اقتصادی وزیــر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی اعام کرد که از هفدهم مرداد ماه 
خانوارهای دهک های اول تا ســوم می توانند به 
اعتبار یارانه ماه بعد خود از کالابرگ الکترونیکی 

استفاده کنند. 
علیرضا عســگریان، معاون رفاه و امور اقتصادی 
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی گفت: از 
هفدهم مــرداد مــاه دهک های اول تا ســوم و 
خانوارهای تحت پوشــش بهزیســتی و کمیته 
امداد امام خمینــی )ره( می توانند بــه اعتبار 
 یارانــه ماه بعد خــود از کالابــرگ الکترونیکی 

استفاده کنند.
عســگریان در این خصــوص اظهار داشــت: 
دهک هــای اول تا ســوم و خانوارهــای تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی می توانند در صورت خرید ٢٠٠ هزار 
تومان از ١١ قلم کالای اساسی از اعتبار افزایشی 
١٢٠ هزار تومانی به عنوان یک مزیت بهره مند 

شوند.

وی با اشــاره به دیگــر مزیت اجــرای مرحله 
جدید طرح کالابــرگ الکترونیک گفت: تأمین 
اعتبار جبــران فاصله تورّمی نیز عــاوه بر این 
مبلغ افزایشــی تا پایان ســال پیش بینی شده 
اســت. عســگریان افــزود: تاکنــون ۹٣ هزار 
فروشــگاه در سراســر کشــور در قالــب طرح 
ملـّـی کالابــرگ الکترونیک، ١١ قلــم کالای 
 اساســی را بــرای دهک هــای تعیین شــده 

توزیع می کنند.
معاون وزیر رفاه با اشــاره بــه برنامه های دولت 
برای پوشــش دهک هــای بعدی تأکیــد کرد: 
دولت مردمی ســیزدهم برای کمک به تأمین 
ســبد غذایی خانوارهای نیازمند ایــن مهم را 
دنبــال می کنــد. عســگریان اظهار داشــت: 
خانوارهــای دهــک اول تــا ســوم می توانند 
با مراجعه به برنامــه کاربردی »شــما« و وارد 
کردن کــد #١۴۶٣*۵٠٠*، ضمــن اطاع از 
 میزان اعتبار، لیســت نزدیک ترین فروشگاه ها 

را مشاهده کنند.

طبق گفته  هاي رئیس اتحادیه سمســاران و امانت  فروشان تهران 
هرچند تقاضا در این صنف نسبت به ســال قبل رشد ١٠ درصدي 
داشته، اما سمساران هم تحت تاثیر افت تقاضاي کالاي دست دوم در 

پي کاهش قدرت خرید مردم هستند.
داود عبداللهي فرد، رئیس اتحادیه سمساران و امانت فروشان تهران 
گفت: به طور کلي زماني که کالاي نو گران مي شــود، مردم بیشتر 
به کالاي دســت دوم رجوع مي کنند ؛ اما با توجه به اینکه اختاف 
قیمت بین کالاي نو و دســت دوم زیاد شده، افراد سعي مي کنند تا 

زماني که کالاي شان فرسوده نشده از وسایلي که دارند بهره برداري 
کنند. تا وقتي کالا فرسوده مي شــود چاره اي نیست و مجبورند به 
دنبال جایگزین باشــند. وي با بیان اینکه تقاضاي کالاي دست دوم 
به فصل هم بســتگي دارد، گفت: در فصل تابستان معمولاً تقاضاي 
کولر و یخچال و فریزر دست دوم بیشتر اســت. به طور کلي تقاضا 
براي کالاي برقي دست دوم بیشتر اســت؛ اما در آستانه شب عید و 
پایان سال بیشتر لوازم چوبي، ویترین، مبلمان و لوازم مشابه دست 
دوم تقاضا دارد. رئیس اتحادیه سمســاران و امانت فروشان با اشاره 

به کاهش قدرت خرید مردم، گفت: به همین دلیل نمي توان گفت 
تقاضا براي کالاي دســت دوم هم خیلي زیاد شده است. برآوردها و 
مشاهدات میداني نشان مي دهد نسبت به سال گذشته حدود ١٠ 
درصد تقاضاي این صنف بیشتر شــده است. وي افزود: صنف امانت 
فروشان هم تحت تاثیر مشکات معیشتي قرار گرفته و مشکل دوم 
این صنف هم فروش کالاي دست دوم در شبکه هاي اجتماعي است. 
طوري که بعد از ظهور این سایت ها حدود ٢٠ درصد اعضاي صنف 

امانت فروشان ریزش کردند.

به گفته رئیس اتحادیه سنگ بر و سنگ تراش تهران چوب، سرامیک، 
شیشه و آجر، جاي سنگ را در ساختمان سازي گرفته و رکود صنعت 
ساختمان کسب و کار این صنف را ضعیف کرده؛ لذا در این شرایط بد 

اقتصادي نوسازي خط تولید صرفه اقتصادي ندارد
علي اکبر ملک زاده، رئیس اتحادیه ســنگ بر و سنگ تراش تهران 
درباره وضعیت کسب و کار این صنف گفت: چالش هایي وجود دارد 
که براي اصناف لاینحل شده است. مهمترین مشکل اداره دارایي و 
مالیات هاست که تمام اصناف با آن درگیر هستند و راه حلي هم براي 
آن وجود ندارد. وي ادامه داد: مورد دیگري که کارگاه هاي سنگبري 
را آزار مي دهد، موضوع قطعي برق است که حداقل یک روز در هفته 
تمام وقت برق قطع اســت و خط تولید تعطیل و کارگران بیکار مي 

شوند و این در میزان تولید بسیار تاثیر مي گذارد.
ملک زاده با اشاره به تنوع مصالح ساختماني به عنوان یکي دیگر از 
مشکات صنف بیان کرد: در سال هاي قبل نماي ساختمان ها، پله و 
تزیینات داخلي آنها بیشتر سنگ بود؛ ولي در حال حاضر آجر، شیشه، 

سرامیک و چوب را هم براي نما و تزیینات ساختمان به کار مي برند به 
همین علت تقاضا در بازار سنگ کم شده است.

رئیس اتحادیه سنگ بر و ســنگ تراش تهران تصریح کرد: افزایش 
هزینه ها از مالیات و عوارض شــهرداري گرفته تــا حقوق کارگران 
و هزینه حامل هــاي انرژي که روز به روز زیادتر مي شــود از عمده 
مشکات است. واحدهاي صنفي ما تمام سعي خود را مي کنند که 
در این شرایط اقتصادي و تورم حاکم بر جامعه فقط سرپا بمانند، ولي 

رشدي در کار نیست و بازار رونقي ندارد.
او در ادامه گفت: از آنجا که شــغل ما رابطه مســتقیمي با صنعت 
ساختمان دارد هر گاه که ساخت و ساز در کشور رونق داشته باشد، 
وضعیت کسب و کار ما هم خوب مي شود؛ ولي الان اگر از شهرداري 
آمار و تعداد پروانه هاي ساختماني صادر شده را بگیریم متوجه مي 
شویم که صنعت ســاختمان در چه رکودي به ســر مي برد. چنین 
به نظر مي رســد که دولت در بازار رکود ایجاد کــرده تا بتواند تورم 
را مهار کند. چــون عما پول در بازار نیســت و گردش مالي خیلي 

ضعیف شده است. اکبرزاده در ادامه اظهار کرد: در دهه ۷٠ و ٨٠ تا 
سال ۹٢ ســنگ یکي از مهمترین صادرات غیر نفتي کشور بود و ما 
به کشورهاي دیگر بخصوص عراق و ترکیه صادرات زیادي داشتیم؛ 
اما بالا رفتن قیمت دلار از یک ســو و از ســوي دیگر کشــور چین 
که با کمک امکانات زیاد خود بازار سنگ ســاختماني را هم مانند 
 تمام بازارها در دســت گرفته و باعث شــده ما دیگر صادرات سنگ

 نداشته باشیم.
رئیس اتحادیه سنگ بر و ســنگ تراش تهران در خاتمه گفت: اگر 
دولت از این صنف حمایت کند و تسهیات در اختیار هم صنفي هاي 
من قرار دهد مي توان امید داشت در آینده شرایط بهتر شود؛ البته 
احتمال این امر بسیار ضعیف اســت. عدم حمایت دولت از اصناف و 
وجود مشکاتي مانند دارایي، بیمه، شهرداري و ... دیگر کسي در این 
صنف اقدام به نوسازي ابزار و ماشین آلات کارگاه هاي خود نمي کند، 
چون با این قیمت ارز و رکود شدید در بازار راه اندازي خط تولید جدید 

اصا صرفه اقتصادي ندارد

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات گفت: براساس 
توافق با پلیس بــرای تعویض گذرنامه اربعین نیاز 
به مراجعه حضوری نیست. پیاده روی اربعین یکی 
از آیین های مهم شیعیان است که هر ساله در ایام 
منتهی به اربعین حسینی برگزار می شود، به نحوی 
که این رویداد در سال های اخیر به عنوان بزرگترین 
گردهمایی سالیانه مذهبی در جهان ثبت شده است 
و در سال جاری قرار است با پیگیری و تاکید وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات، خدمات و سرویس های 
بهتر و متنوع تری نسبت به ســال گذشته به زوار 

اربعین ارائه شود.
در همین رابطه به تازگی عیسی زارع پور اظهار کرد: 
بخش قابل توجهی از خدماتی که مردم به آن احتیاج 
دارند توسط پلیس ارائه می شــود و خوشبختانه 

بسیاری از این خدمات برخط شده است.
وی افزود: یک مانعی وجود داشت این بود که باید 
مردم عزیزمان غیر از مراجعه از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند برای انجام بعضی کارها 
باید مراجعه حضوری هم به دفاتر پلیس +١٠ هم 
انجام می دادند که فرمانداری محترم فراجا گفتند 

این را حذف می کنیم و همــان احراز هویتی که از 
طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند انجام می 
شود را قبول کنیم که خدمات را بتوانیم راحت تر به 

مردم ارائه کنیم.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطاعات در یک گفت و 
گوی خبری بیان کرد:  بــا این اقدام دیگر نیازی به 
تعویض گذرنامه به صورت حضوری به دفاتر پلیس 
+١٠ یا جای دیگر  وجود نــدارد و همانجا برخط 
کارهایتان را انجام می دهید و ان شــاالله گذرنامه 

توسط پست به منازل ارائه می شود.
گفتنی است هم جلسه هماهنگی رویداد همراه با 
اربعین؛ همگام با فناوری با حضور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطاعات برگزار شــد و وی با اشــاره به 
سرویس های جدید و متنوعی که برای ایام اربعین 
حسینی ارائه می شود،  اعام کرد به برکت این ایام، 
می توان این سرویس ها در طول سال نیز پایدار و در 
خدمت به مردم باشند. زارع پور همچنین با اشاره 
به اهمیت و ارزش خدمت در ایام اربعین حسینی 
تأکید کرد خدمت فناورانه می تواند جلوه و اثربخشی 
بیشتری در این ایام داشته باشد و کار ویژه تری است.

دولت مرحله جدید کالابرگ الکترونیــک را با دو مزیت افزایش ٣٠ 
درصدی اعتبار یارانه ای و ثبات یک ساله قیمت ١١ قلم کالای اساسی 

برای خانوارهای مشمول آغاز کرده است. 
در مرحلــه جدیــد طــرح ملــی کالابــرگ الکترونیــک همــه 
خانوارهــای دهــک هــای اول تا ســوم بــه همــراه خانوارهای 
تحــت پوشــش ســازمان بهزیســتی و کمیتــه امــداد امــام 
 خمینــی رحمــة الله علیــه مشــمول افزایــش ٣٠ درصــدی 

یارانه شدند. 
براســاس این طرح، اگر سرپرســت یک خانوار مشــمول از ۴٠٠ 
هزار تومان یارانــه دریافتی بــه ازای هر نفر، ٢٠٠ هــزار تومان را 
صرف خرید ١١ کالای مشــخص شــده از فروشــگاه های مجهز 
به ســامانه طراحی شــده برای این طــرح کند، به طــور خودکار 
 ١٢٠ هزار تومــان به ازای هــر نفر بــه یارانه وی افــزوده خواهد 

شد. 
به عنوان مثــال، اگر یک خانوار دو نفره که ٨٠٠ هــزار تومان یارانه 
دریافت می کند، ۴٠٠ هــزار تومان از یارانه خــود را صرف خرید 
این اقام کنــد، یارانه این خانوار دونفره به یــک میلیون و ۴٠ هزار 
تومــان افزایش مــی یابد.این طرح فعــا برای ٣ دهــک اجرا می 
شــود اما برنامه دولت این اســت که در آینده نزدیک افزایش دایره 
مشــمولان این طرح به همه دریافت کنندگان یارانه نقدی تسری 

یابد. هم اکنون بیــش از ۷٨ میلیون نفر یارانه نقــدی دریافت می 
کنند. توضیح: مقدار تعیین شــده برای هــر کالا در جدول بالا به 
 ازای هر نفر اســت. تعداد اعضای خانــوار در مقدار تعیین شــده 

ضرب می شود. 
به عنوان مثال یک خانــوار ۴ نفر در طول هر ماه مــی تواند ٨ کیلو 
برنج به قیمت ۴٠ هــزار تومان دریافت کند. یکــی دیگر از مزایای 
این طرح ثبات قیمت این کالاها برای مصرف کننده مشمول طرح 
در طول سال اســت زیرا در این طرح اگر یک فرد مشمول طرح این 
١١ قلم کالا را از فروشگاه های متصل به سامانه طرح خریداری کند، 
 به اندازه حجم تعیین شــده، در طول ســال بهای ثابتی را پرداخت 

خواهد کرد. 
با ایــن توضیح کــه اگر خانــوار یک نفــره در طول یــک ماه یک 
کیلو تخــم مرغ خریداری کند، تا پایان ســال بابــت این یک کیلو 
۴٢ هزار تومــان پرداخت خواهد کــرد و قیمت ایــن کالا تا پایان 
ســال ثابت خواهد ماند. اگر قیمت تخــم مرغ تا پایان ســال ٢٠ 
درصد افزایــش یابد، باز هم یک نفر مشــمول طرح مــی تواند در 
 هر ماه یک کیلو تخم مرغ بــه همان قیمت ثابــت ۴٢ هزار تومان 

خریداری کند. 
باقی اقام هم همین قاعده را خواهند داشــت. بنابراین خرید این 
کالاها به میزان تعیین شــده در جدول، به قیمت ثابت خواهد بود.

با این اقدام درواقع بهای کالاهای اساســی مورد نیــاز برای تامین 
نیازهای غذایی هر نفر در طول ســال دســتخوش نوسان نخواهد 
شــد و اگر در ابتدای ســال برای این اقام، رقمی بــه عنوان بهای 
 آن کالاها اعام می شــود، تا پایان ســال قیمت ایــن کالاها تغییر 

نخواهد کرد. 
مابه التفاوت قیمت فروخته شــده به مصرف کننــده و قیمت بازار 
را دولت با پرداخت یارانه اعتبار جبــران می کند. یکی از مهمترین 
اهداف این طــرح تامین کالــری، پروتئین، ریزمغــذی و ویتامین 
های مورد نیاز برای هر فرد اســت. خانوارهای مشــمول طرح می 
توانند برای اطاع از فروشــگاه های متصل به ســامانه و باقیمانده 
http:// اعتبار خود، برنامه شــبکه ملی اعتبار )شــما( به نشــانی

 shoma.sfara.ir را نصب و یا کد دســتوری #١۴۶٣*۵٠٠* را 
شماره گیری کنند.

در حال حاضــر ١٠ فروشــگاه زنجیــره ای بزرگ ماننــد جانبو، 
افــق کوروش، دیلــی مارکــت، مینو مــارت، رفاه، هفــت، گندم 
طایی کــوروش، هایپــر فامیلــی، اتــکا، وال مارکــت و بیش از 
بیــش از ٨۴ هزار فروشــگاه خــرد دیگــر )در مجمــوع ۹٣ هزار 
فروشــگاه( در سراســر شــهرها و روســتاهای کشــور بــه این 
 ســامانه متصــل و در حــال ارائه خدمــت کالابــرگ الکترونیک 

هستند.

عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس گفت: اجرای 
طــرح وارادت خودروهــای 
خارجی کارکرده از حدود ٢ 
هفته آینــده روند اجرایی به 
خود می گیرد. لطف الله سیاهکلی درباره علت عدم اجرای 
طرح وارادت خودروهای خارجی زیر ۵ ســال کارکرد 
اظهار داشت: اجرای این طرح از حدود ٢ هفته آینده روند 

اجرایی و جدی به خود می گیرد.
وی اضافه کــرد: خوشــبختانه در واردات خودروهای 
کارکرده خارجی ســقف میزان حجم موتــور نداریم و 
همچنین محدودیتی در میــزان واردات این خودروها 
از ســوی افراد حقیقی و حقوقی نداریم. خوشبختانه 
در موضوع واردات خودروهای کارکرده از پس مافیای 
خودرو برآمدیم، وگرنه واردات خودروهای زیر ۵ ســال 

کارکرد انجام نمی شد.
ســیاهکلی با انتقاد شــدید از نقش مافیای خودرو در 
گران کردن خودروهای چینی از جمله دیگنیتی گفت: 
متأسفانه وزیر قبلی صمت با بردن خودرو به بورس باعث 
شد که قیمت دیگنیتی از ۷۵٠ میلیون به ٢.۵ میلیارد 

تومان برسد و وقتی هم از مدیر شرکت تولیدکننده علت 
جهش عجیب  وغریب قیمت این خودرو را پرسیدیم، به 
ما گفت چون مردم می خرند، به این قیمت می فروشم. وی 
با اشاره به تصویب قانون ساماندهی بازار خودرو )واردات 
خودرو( ادامه داد: با این قانون حتی قفل ورود خودروهای 
تریلر و کشنده هم باز شد و مشــکل ١۵ هزار نفر برای 

نوسازی خودروهای کشنده برطرف شد.
پس از تائید لایحــه واردات خودرو هــای کارکرده در 
شورای نگهبان، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، از 
دولت خواســت تا آیین نامه واردات خودرو کارکرده را 
سریع تر تدوین کند. اما اکنون پس از رفع موانع مربوط 
به واردات خودروهای دست دوم خارجی، برای بسیاری 
از شهروندان و سرمایه گذاران این پرسش مطرح است 
که چه کسانی امکان واردات این گروه از خودروها را به 

ایران دارند.
در ابتدا تصور می شــد که تمــام شــهروندان امکان 
واردات خودروهای کارکرده یا دســت دوم را خواهند 
داشت، اما اظهارات روز گذشــته قالیباف نشان داد که 
محدودیت هایی در این بــاره وجود دارد و دو شــرط 
لازم برای واردات در نظر گرفته شــد. نخســت اینکه 
واردکنندگان لزوما بایــد دارای کارت بازرگانی معتبر 
باشند و از سوی دیگر باید محل تأمین ارز برای واردات 

تعیین شود. با توجه به شروط اعامی می توان گفت دولت 
و مجلس برای واردات خودروهای کارکرده زیر قول خود 
زدند، چرا که در ابتدای امر قرار بود که تمام شهروندان 
امکان واردات این خودروها را داشته باشند. مساله دیگر 
بحث تامین ارز برای واردات خودروهای دست دوم است.
رییس مجلــس در حالی از محــل تامیــن ارز برای 
خودروهای کارکــرده خارجی صحبت مــی کند که 
تاکنون دولت نتوانسته منابع تامین ارز برای خودروهای 
صفر کیلومتر را تعیین کند. اصلی ترین دلیل مشخص 
نشدن منابع ارزی مورد نیاز برای واردات خودروهای صفر 
کیلومتر مقاومت بانک مرکزی است. مدیران ارشد بانک 
مرکزی همچنان بر مدیریت منابع ارزی تاکید دارند. آنها 
معتقدند در شرایطی که تامین ارز برای واردات کالاهای 
اساســی و دارو با چالش همراه است تخصیص ارز برای 

واردات خودرو محلی از اعراب ندارد.
حال در این شــرایط صحبت از محل تامیــن ارز برای 
واردات خودروهای کارکرده نشــان می دهد به نوعی 
دولت و مجلس بــرای واردات خودروهای کارکرده هر 
چقدر هم که انگیزه داشته باشــند اما ابزارهای لازم را 
در اختیار ندارند و همین مساله به معنای ان است که به 
احتمال زیاد خبری از واردات خودروهای دست دوم به 

زودی نخواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قفل ورود خودروهای تریلر و کشنده  باز شد

واردات خودروهای کارکرده از ۲ هفته آینده
به ازای هر ۴۴٠ ایرانی یک مشاور املاک وجود دارد

کاهش یک درصدی نرخ بیکاری

جزییات اجرای مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیک

۲۰ درصد از اعضاي صنف امانت فروشان ریزش کردند

کاهش تقاضا در بازار سنگ ساختمان

ثبات قیمت ۱۱ قلم کالا در طرح کالابرگ الکترونیکتعویض گذرنامه اربعین بدون نیاز به مراجعه حضوری

شرایط کاهش قیمتها در بازار خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

واردات خودرو زمانی تاثیرگذار اســت که باتوجه 
به شرایط اقتصادی کشور مداوم بوده و به عنوان 
یک اصل در سیاست های کشور پذیرفته شود. نه 
اینکه مانند سال های اخیر بنا بر سلیقه متولیان امر، 
چندین بار با باز و بسته شدن درهای کشور، واردات 
ممنوع یا آزاد شــود و فقــط در برهه های زمانی 
کوتاهی واردات داشته باشیم. واردات خودرو اعم از 
کارکرده و نو زمانی در بازار داخلی موثر خواهد بود 
که هم پیوستگی داشته باشد و هم به لحاظ کمی، 

تعداد قابل توجهی خودرو وارد کشور شود.
در حال حاضر، باتوجه به شرایط بازار خودرویی 
جهان که جریان تولید و عرضه خودروهای صفر 
کیلومتر در دنیا بسیار محدود شده و متقاضیان 
خودروهای نو باید بعضا تا چند ماه در انتظار باشند، 
استقبال از خودروهای کارکرده بسیار رونق یافته 
و حتی در کشورهای پیشرفته هم این بازار با اقبال 
بیشتر مواجه شده است. نکته مهمی که باید به آن 
اشاره شود اینکه زمانی که بنزین و ارز کافی نداریم، 
چرا دست به واردات خودروی دست دوم می زنیم. 
برای واردات خودروهای کارکرده ارز دولتی وجود 
ندارد. همچنین آثار تورمی استفاده از ارز شخصی 
برای واردات خودروهای کارکرده هم وجود دارد. 
اگر قرار باشد از ارز بازار آزاد برای واردات خودروی 
کارکرده استفاده کنند، آثار تورمی جدی خواهد 
داشــت. بنابراین واردات خودروی کارکرده یک 
بازی دو سر باخت است و بهترین کار این است که 
پرونده واردات خودرو کارکرده کنار گذاشته شود.

با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و همچنین 
تورم ۵٠ درصد، اینکه فکر کنیم با این راهکارها 
خودرو ارزان می شــود یک خیال باطل و شعار 
تبلیغاتی اســت. اما مســئله ای که مطرح است 
اینکه به خصوص قیمت برخــی از خودروهای 
وارداتی در بازار حتی با همین شرایط اقتصادی 
هم همخوانی ندارد. مثا یک خودرو لکسوس ان 
ایکس ٢٠١۷ حدود ١١ میلیارد تومان است در 
حالی که اگر شما قیمت ٢٠٢٣ این خودرو را ۴٠ 
هزار دلار هم در نظر بگیرید قیمت آن با همین 
دلار امروزی در خارج از کشور ٢ میلیارد تومان 
است پس چطور ممکن است مدل ٢٠١۷ آن که 
در گمرک مانده و بیرون آمده ١٠ تا ١١ میلیارد 

تومان قیمت بخورد.
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حمايت از فناوری ها و نوآوری های دفاعی كشور
کسر از خدمت سربازی، حمایت از پســادکتری، کمک به تجاری سازی 
محصولات، حمایت تا سقف ۳۰۰میلیون از استارت اپها بخشی از حمایت 
های صندوق حمایت از تحقیقات و توســعه فناوری های دفاعی به شمار 

می رود.
مجموعه دفاعی کشور توسعه زیست بوم نوآوری را دنبال می کند و صندوق 
حمایت از تحقیقات، نوآوری و توسعه فناوری های دفاعی به عنوان یکی از 
زیر مجموعه های نظام نوآوری بومی به عنوان یک نهاد تسهیل گر، میانجی 
و شتاب دهنده در حال فعالیت است. وزارت دفاع بخش عمده ای از مأموریت 
خود را حمایت از دستیابی به فناوری های نوین چه در حوزه های دفاعی، 

نظامی تا حوزه های امنیت کشور مثل امنیت غذایی و… قرار داده است.
این صندوق خدمــات و حمایت هــای مختلفــی را از ابتــدای زنجیره 
ارزش ایده تا دســتیابی به محصول و مراحل انتهایــی ارائه می کند. این 
حمایت هــا عبارت اســت از حمایت از پژوهشــگران، حمایــت از پایان 
 نامه هــا و دوره های پســادکتری، ارائه فرصت های مطالعاتی به اســاتید 

و طرح های پژوهانه.
کسر از خدمت سربازی یا جایگزین خدمت برای پژوهشگران و دانشجویان، 
حمایت از استارت اپ ها و ایده ها، اعطای فاند و کمک های بلاعوض و کمک 
به ایجاد هسته و تیم و همچنین ارائه تسهیلات کم بهره از دیگر تسهیلات 
اعطایی صندوق صندوق حمایت از تحقیقات، نوآوری و توسعه فناوری های 

دفاعی به شمار می رود.
کمک به تجاری ســازی محصولات در حوزه نظامــی، دفاعی و در حوزه 
ملی نیز در دســتور کار این صندوق قــرار دارد. این صنــدوق حمایتی 
این هدف را دنبــال می کند که فاصلــه بین بازار تا بخشــی که می تواند 
دانش را تولید کند، به حداقل برســاند و با ایجاد یــک ارتباط هدفمند و 
 مدیریت منابع مالی بیشترین اثرگذاری را در عرصه علم و فناوری کشور 

داشته باشند.
مسئولان صندوق حمایت از تحقیقات صنایع دفاعی اعلام کرده اند هرچه 
ریسک طرح های فناورانه پژوهشی ارائه شده از سوی محققان بالاتر باشد، 
نرخ ارزش افزوده که در حوزه تسهیلات داده می شود، کمتر است. به گفته 
آنها بخشی از ریسک طرح های پژوهشی باید پذیرفته شود، تا دانش بنیان ها 
جسارت ورود به طرح های خلاقانه تر را داشته باشند. این صندوق در حوزه 
سرمایه گذاری تا ۴۹ درصد مبلغ پروژه را تأمین می کند و در سود و زیان 
هم شریک اســت و حمایت از استارتاپ ها تا ســقف ۳۰۰ میلیون تومان 

صورت می گیرد.

ارائه سرویس ارتباطی با کیفیت در ایام اربعین
كاهش زمان مسير اتصال درخواست به يك پيام رسان

رئیس رگولاتوری گفت: درخواستی که از مسیرهای مختلف به پیام رسان 
بومی می رسد ۲۰۰ میلی ثانیه تأخیر دارد که انشاالله می شود با روش هایی 

تا زیر ۵۰ میلی ثانیه زمان رفت و برگشت در شبکه را کاهش داد.
امیر لاجوردی رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در یکی 
از پیام رســان های بومی از ســفر به عراق جهت مذاکرات ارتباطی جهت 
آماده سازی سرویس های ارتباطی با کیفیت در ایام اربعین به زوار ایرانی 
خبر داد و گفت: از روز گذشته که به عراق سفر کردیم، مذاکرات فشرده ای 
با مجموعه های مختلف عراقی از جمله وزیــر ارتباطات عراق و همچنین 
رئیس رگولاتوری این کشور داشتیم، در مدت سه روز ۳۰ ساعت مذاکره 

خواهیم داشت.
وی افزود: تمام تلاشمان ارائه سرویس ارتباطی با کیفیت و قیمت مناسب 
در ایام اربعین به زوار ایرانی اســت. لاجوردی در ادامه در پاسخ به یکی از 
کاربران مبنی بر کار نکردن یکی از پیام رسان های بومی سال گذشته در 
کشور عراق تصریح کرد: در حال حاضر در بغداد و با اینترنت اتصال خوبی 
با این پیام رسان دارم. البته باید بهتر هم شود به این دلیل که درخواست از 
مسیر اینترنت بین الملل و عراق، اروپا، ایران به این پیام رسان می رسد چه 
با رومینگ و یا غیر رومینگ حدود ۲۰۰ میلی ثانیه تأخیر دارد که انشاالله 
می شود با روش هایی تا زیر ۵۰ میلی ثانیه زمان رفت و برگشت )RTT( در 

شبکه را کاهش داد.

توجه به دانش بنيان ها كليد رفع مشكلات است
سخنگوی دولت، توجه به حوزه دانش بنیان و نه التماس به دیگران را کلید 
رفع مشکلات کشور دانست و تاکید کرد: نگاه گفتمان دولت سیزدهم تمرکز 

و استفاده هرچه بیشتر از توان و استعداد داخلی است.
علی بهادری جهرمی در مراسم گشایش نمایشگاه یک روزه دستاوردهای 
شرکت های دانش بنیان حوزه رســانه و روابط عمومی در محل صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری در سخنانی با اشــاره به مسائلی 
همچــون تقبل بار مالــی و تصویب قانــون تولید جهش دانــش بنیان، 
تصویــب ۱۲ آیین نامــه برای حمایــت از فعالیــت  دانش بنیــان ها در 
حوزه های مختلــف، افزایش حمایــت صددرصدی از ســرآمدان علمی 
کشــور و همچنین افزایش هفت پلــه ای ایران در شــاخص نوآوری در 
دولــت ســیزدهم را در فهم دولــت و پذیــرش این اصل دانســت که 
 آینده رســانه و آینده کشــور در نگاه امروز ما به نــوآوری و فناوری رقم  

خواهد خورد.
وی با تاکید بر اینکه، دولت ســیزدهم به شکل ریشه ای تر از توان نخبگان 
بهره برداری خواهد کرد و در این مســیر نه تنها بر توسعه سکوها بلکه بر 
تکمیل زیرساخت ها تمرکز دارد، افزود: دلیل این مهم آن است که معتقدیم 
نخبگان و نوآوران از اهتمام لازم برای رفع مشــکلات امروز و آینده کشور 

برخوردارند.
بهادری جهرمی اظهار داشت: دولت سیزدهم در حال حاضر در سفرهای 
خارجی خود بــه جای عکس گرفتن هــا، فناوری هایــی همچون ربات 
جــراح و پهپادهایی با کاربرد در حوزه کشــاورزی ســاخت دانش بنیان 
ها را با خود می برد و معرفی می کند. وی با تاکیــد بر اینکه، دولتمردان 
ســیزدهم ســفیران حوزه فنــاوری و نوآوری کشــور هســتند، گفت: 
 دولت بــه طورحتم از تــوان نخبگان در رفع نیازهای کشــور اســتفاده 

خواهد کرد.
بهادری جهرمی با بیان اینکه، حکمرانان آینده نگر در کشورهای مختلف 
در طول زمان  برای ساخت آینده کشورشان دو نگاه به حوزه علم و فناوری 
داشته اند، افزود: یک نگاه استفاده از حوزه علم و فناوری برای تامین منافع 
مانند آنچه که در بمباران هیروشیما و کشته و زخمی شدن ۱۶۰ هزار نفر 
اتفاق افتاد، است و نگاه دیگر استفاده از این حوزه برای انسانیت است؛ همه 

باید ببینیم در کدام طرف ایستاده ایم.
سخنگوی دولت در ادامه با بیان اینکه، هیچ برج بلند مرتبه ای بدون سختی 
و مشقت ساخته نمی شود، ادامه داد: شــرکت های دانش بنیان به خوبی 
می دانند کلید رفع مشکلات در اراده قوی و توجه به توان و استعدادهای 
داخلی نهفته است نه التماس به دیگران و این نگاه گفتمان دولت سیزدهم 

است.

اخبار

معاون علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور بــا تاکید بر اینکه، 
توجــه کشــور بــه حوزه 
فناوری باعث شده تا امروز 
زیســت بوم نوآوری و فناوری کشــور محدودیتی 
نداشته باشد، گفت: هیچ محصولی در جهان نیست 
که فناوران ایرانی توانایی تولید آن را نداشته باشند. 
روح الله دهقانی فیروزآبــادی در آئین رونمایی از 
طرح »تائید و تضمین کیفیت )گارانتی( محصولات 
پارک فناوری پردیس« در ســخنانی، نوآوری های 
زیســت بوم فناوری کشــور را مایه افتخار دانست 
و تاکید کرد: باید از همه فعالان حــوزه نوآوری و 

فناوری کشور تقدیر کرد.
وی گفت: توجه کشور به حوزه فناوری باعث شده تا 
امروز زیست بوم نوآوری و فناوری کشور محدودیتی 
نداشته باشد و هم اکنون محصولی در جهان نیست 
که فناوران ایرانی توانایی تولید آن را نداشته باشند. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور در ادامه، مهم ترین موضوع امروز زیســت 
بوم فناوری و نوآوری کشور را توجه به بازار و فروش 
محصولات فناورانه دانســت.  دهقانی فیروزآبادی 
گفت: »تضمین و بیمه تخصصی« و »تامین مالی و 
بانک خطرپذیر« دو ابزار توسعه اقتصاد دانش بنیان 
است و برنامه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری نیز در راستای استفاده از 

این ابزارها برای توسعه اقتصاد دانش بنیان است.
وی همچنین تائید و تضمین کیفیــت )گارانتی( 
محصولات پارک فناوری پردیس را یک گام رو به جلو 
دانست و تاکید کرد: این مهم پرُشدن فاصله نوآوری و 
بازار را به دنبال خواهد داشت. به گفته معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیــان، گام بعدی این راه، 
ایجاد ضمانت نامه های کیفیــت بین المللی برای 

توسعه صادرات محصولات دانش بنیان است.

ضرورت ایجــاد بیمه و بانــک تخصصی با 
ریسک پذیری بالا برای حمایت از دانش بنیان ها

دهقانی فیروزآبادی در ادامه سخنان خود با یادآوری 
اینکه نسل جدید حمایت از شرکت های دانش بنیان 
مبتنی بر توسعه بازار این شــرکت ها است، عنوان 
کرد: دستاوردها و قله های فناوری که جامعه فناور و 
پیشرو شرکت های دانش بنیان و فناور به آن دست 
یافته اند، تحســین برانگیز است و نوآوری هایی که 
توسط  زیست بوم فناوری و نوآوری به دست آمده، 
ارزشمند و شایسته تقدیر است. وی  با بیان اینکه 

امروز شرکت ها از حیث دانش و فناوری محدودیتی 
ندارند و هر ســطحی از علم و فنــاوری برای آن ها 
دست یافتنی است، تصریح کرد: به مدد تلاش های 
فعالان این زیست بوم شاهد فعالیت شرکت هایی 
هستیم که برای متخصصانشان از نظر علم و فناوری 
محدودیتی وجود ندارد. امروز دانش و فناوری ای در 
دنیا نیست که متخصصان کشور توانایی رسیدن به 

آن را نداشته باشند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان خاطرنشان کرد: بیش از 
۱۰ هزار شرکت دانش بنیان در زیست بوم فناوری 
و نوآوری کشور فعالیت دارند که گوهری ارزشمند 
برای اقتصاد کشور به شــمار می روند، در حالی که 
امروز از حیث فناوری مشــکلی وجــود ندارد، در 
عین حال مهم ترین دغدغه امروز ما توســعه بازار 
این کسب و کارها اســت. دهقانی فیروزآبادی، دو 
الزام تضامین توسط بیمه و تامین مالی با یک بانک 
تخصصی را دو لازمه توســعه اقتصاد دانش بنیان 
دانست و افزود: زیست بوم شرکت های دانش بنیان 
با نقش آفرینی بالغ بر ۱۰ هزار شرکت و جامعه ۵۰۰ 
هزار نفری نیروی انســانی، شایسته برخورداری از 

بیمه تخصصی و بانکی تخصصی است. 
وی یادآور شــد:نیاز داریم که بیمه ای تخصصی با 
خطرپذیری بــالا برای شــرکت های دانش بنیان، 
محصولات و خدماتشان داشته باشیم؛  همچنین 
یک بانک تخصصی خطرپذیر که متناسب با شرایط 
نیازهــا و دارایی های شــرکت های دانش بنیان در 
تامیــن ســرمایه و تامیــن مالی کمــک کار این 
کسب وکارها باشد، جزو ضرورت های اصلی پیوند 
شــرکت های دانش بنیان به اقتصاد است که برای 
تحقق این دو مهم، تمام تلاش و عزممان را به کار 

می بندیم.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، هنــر بیمه ها را کاهش 
فاصله بین باور جامعه، کاربرد و کارآمدی فناوری ها 
و ارائه تضمین هــا برای اســتفاده از محصولات و 
خدمات دانش بنیان دانســت و گفــت: به کمک 
تضامین، گواهی های تایید و بیمه ها باید جامعه را 
به این باور برسانیم که استفاده از محصول یا خدمت 
دانش بنیان، مفید فایده است و تضمین های لازم را 
ارائه دهیم تا جامعه به سوی استفاده و استقبال از 
این فناوری ها و نوآوری ها ترغیب شــود. حتی این 
قابلیت وجود دارد که در آینده پیامدهای استفاده از 

فناوری نیز قابل تضمین و بیمه شود.
دهقانی فیروزآبــادی با بیان اینکه شــرکت های 
دانش بنیان توانمند و پیشران امروز از اعتبار بالایی 
برخوردار هستند و کیفیتشان ضامن استمرار  این 
کسب وکارها اســت، ادامه داد: امروز شرکت های 
بزرگ با توانمندی بالا بــا قابلیت حضور پررنگ در 
اقتصاد کشــور وجود دارند که اعطــای تضامین و 

راهکارهای تامین مالی و تامین سرمایه خطرپذیر 
متناسب با شرایط این شــرکت ها می تواند نقش 
اقتصاد دانش بنیان را در اقتصاد کشور پررنگ کند.

وی عطــای تضامیــن و تاییدیه ها بــرای حضور 
محصولات دانش بنیان در بازارهای بین المللی را 
ضروری دانست و تاکید کرد : آینده این حوزه را باید 
با اعطای گواهی های تصمین کیفیت برای حضور 
در بازارهای مصرف خارجی با استفاده از ابزار مالی 

کارآمد و مناسب تضمین کنیم.

ضرورت شناخت پیچیدگی ها و نیازهای حوزه 
بیمه برای ورود شرکت های دانش بنیان و فناور

مجید بهزادپور رئیس کل بیمه مرکزی ایران هم در 
سخنانی به بازار هفت هزار میلیارد دلاری بیمه در دنیا 
اشاره و عنوان کرد: بیمه در ایران اگرچه سهم اندکی 
از این بازار بزرگ صنعــت جهانی بیمه دارد اما نقش 
خوبی در تامین نیازهای کشور ایفا کرده که به کمک 
نیروی انسانی توانمند و متخصص صورت گرفته است.

وی با تاکید بــر اینکه ورود فنــاوری و نوآوری به 
حوزه بیمه و پوشش ریســک در صورت شناخت 
صحیح می تواند به ارتقای سهم ایران از بازار جهانی 
این صنعت منجر شــود، ادامه داد: حضور فناوری 
و نوآوری در صنعــت بیمه، نیازمند شــناخت از 
پیچیدگی ها و گستردگی این حوزه است که فرآیند 
پوشش خســارات و تعدد و پیچیدگی مقررات از 
چالش های این حوزه به شــمار می رود. هم شرکت 
هایی که در حوزه فناوری و نوآوری هســتند و می 
خواهند در فضای بیمه فعالیت کنند باید این حوزه 
پیچیدگی های آن را بشناســند و هم شرکت ها و 
فعالان بیمه ای می بایست شناخت خوبی از نیازهای 

خود و ظرفیت های فناورانه موجود داشته باشند.
رئیس کل بیمه مرکزی ایران تصریح کرد: ویژگی 
های صنعت بیمه را باید بشناسیم و اگر قرار است 

تحولــی در این حــوزه رخ دهد باید بــا همراهی، 
همدلی و هم افزایی تمامی فعــالان صنعت بیمه 
باشــد تا بتوانیم خدمات نوین بیمه ای را هم پای 
اســتانداردهای جهانی ارائه کنیم. آیین رونمایی 
از نشان تجاری محصولات پارک فناوری پردیس 
با قابلیت تاییــد و تضمین کیفیــت محصولات با 
حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور و رئیــس کل بیمه مرکــزی ایران 
برگزار شــد. در این مراسم، تعدادی از شرکت های 
دانش بنیان مستقر در پارک فناوری پردیس واجد 
شــرایط برای محصولات دانش بنیان خود گواهی 
تایید کیفیت و گواهی تصمیــن کیفیت دریافت 

کردند.
»طرح نشان تجاری پارک فناوری پردیس« امروز  
با حضور دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیــس جمهور و رئیس کل 
بیمه مرکزی در دو بخش گواهینامه تایید و تضمین 
کیفیت )گارانتی( محصولات شــرکت های عضو 
پارک فناوری پردیس در ســالن همایش های این 
پارک رونمایی شــد. »طرح نشــان تجاری پارک 
فناوری پردیس« در دو سطح ارائه شده است. بخش 
اول تایید کیفیت محصولات در سه سطح برنزی، 
نقره ای و طلایی که پس از بررســی های تخصصی 
 Made( اعطا می شود و شرکت ها می توانند نشان را

In PTP( روی محصول خود درج کنند.
در بخش دوم، محصولاتی که توانستند گواهینامه 
تایید کیفیت را اخذ کنند، امکان استفاده از خدمت 
گارانتــی )تضمیــن کیفیت( را خواهند داشــت. 
گواهینامه تضمین کیفیــت محصولات )گارانتی( 
به عنوان یک برگه گارانتی، در اختیار مشــتریان 
محصولات قرار گرفته و اصالت آن از طریق رمزینه 
)Qr code( منــدرج روی برگــه گارانتــی قابل 

ردیابی است.

معاون علمی و فناوری اعلام كرد:

» تامین مالی و بانک خطرپذیر«  ابزار توسعه اقتصاد دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در دو سال 
اخیر سهم محصولات شرکت های دانش بنیان در 
توسعه زیرساخت های ارتباطی و فناوری اطلاعات 

کشور رشد بی سابقه ای را تجربه کرده است

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در یکی از پیام رســان هــای بومی با اشــاره به 
روش حمایت از شــرکت های دانش بنیان گفت: 
از مهمتریــن روش های حمایت از شــرکت های 

دانش بنیان، کمک به توسعه بازار محصولات این 
شرکت ها است.

وی افــزود: در دو ســال اخیر ســهم محصولات 
شرکت های دانش بنیان در توسعه زیرساخت های 

ارتباطی و فناوری اطلاعات کشور رشد بی سابقه ای 
را تجربه کرده است. گام بعدی کمک به صادرات 
محصولات و تسهیل انجام پروژه های بین المللی 

توسط آنهاست.

روح الله دهقانی فیروزآبادی در شــبکه خبر سیما 
حاضر شد و دستاوردهای دانش بنیانی در ۳ حوزه 

امنیت غذایی، دارو و صنعت نفت را تشریح کرد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در شبکه خبر 
سیما از صرفه جویی ارزی ۲ میلیارد دلاری صنعت 

داروهای دانش بنیان، بالابردن سطح امنیت غذایی 
به کمک شــیوه های نوین کشــاورزی و توانایی 
رفع نیاز ۱۰۰ درصــدی تجهیزات نفتی به کمک 

دانش بنیان ها خبر داد.
دهقانی در این برنامه گفت: زمانی در حوزه صنعت 
نفت، وابســتگی صددرصدی تجهیزات داشتیم، 

اما امروز به جرئت می توان گفــت که محصول و 
ســخت افزاری وجود ندارد که توان تولیدش در 

کشور نباشد.
وی همچنیــن صرفه جویی ارزی شــرکت های 
دانش بنیان فعــال در حوزه محصــولات دارویی 
را به میزان ۲ میلیــارد دلار اعلام کــرد و گفت: 

دانش بنیان ها باعث شدند کشــور از نظر امنیت 
غذایی و امنیت پزشکی و دارو شرایط خوبی داشته 
باشد. قبلا با اضافه شدن هر تحریمی اتفاقات بدی 
در کشــور می افتاد اما امروز تنهــا در حوزه دارو، 
قریب به ۲میلیارد دلار صرفه جویی ارزی سالانه 

داریم.

بغداد - ایرنا - ارائه خدمــات ارتباطی، اینترنتی و 
پستی به زائران اربعین حســینی با حضور هیات 
ایرانی به ریاســت معاون وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و وزیر ارتباطاعات عراق بررسی شد.
طرح های تهیه شــده توســطوزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات ایران برای ارائه خدمات ارتباطی، 
اینترنتی و پستی به زائران اربعین امام حسین )ع( 
در نشستی با حضور هیاتی از کارشناسان ایرانی به 

ریاســت »امیر محمدزاده لاجوردی« مدیرعامل 
شــرکت ارتباطات زیرســاخت ایران و هیاتی از 
کارشناسان عراقی به ریاســت »هیام الیاسری« 

وزیر ارتباطاعات این کشور بررسی شد.
وزیر ارتباطات عراق ضمن خیر مقدم به معاون وزیر 
ارتباطات و فناوری ایران در خصوص چشــم انداز 
همکاری و کار مشــترک برای پیشــبرد بهترین 
خدمات به زائران اربعین امام حسین )ع( با طرف 

ایرانی گفت و گو کرد. در این نشست که در وزارت 
ارتباطات عراق در بغداد برگزار شــد، با تشــکیل 
تیم های کاری مشترک بین دو کشور و برگزاری 
جلسات دوجانبه با حضور نمایندگان شرکت های 
تلفن همراه و ارائه دهنــدگان خدمات اینترنتی 
به منظور ارائه بهترین خدمــات به زائران اربعین 
موافقت شد. هیات ایرانی نیز از زحمات الیاسری 
وزیر ارتباطات عراق و همکاری بســیار خوب این 

وزارتخانه برای خدماتی که این وزارتخانه به زائران 
ارائه خواهد کرد، تقدیر کرد و این اقدام را موجب 
تقویت روابط بین دو کشــور دانســت. وضعیت 
اینترنت در کل عراق بســیار نامناسب و با کندی 
بیش از حد و قطعی های مکرر همراه است و این 
معضل به ویژه در شهرها و ایام زیارتی از جمله در 
ایام عاشورا و اربعین در کربلا بسیار حادتر است و 

منجر به گلایه زائرین می شود.

طی روزهای گذشــته مطالبی درباره امکانپذیر شدن 
رجیستری آیفون ۱۴ در سامانه همتا منتشر شد و این در 
حالی است که بارها اعلام شده در حال حاضر تصمیمی 
مبنی بر رجیستری آیفون ۱۴ گرفته نشده و طبق اعلام 
رسمی مسئولان، این موضوع شایعه است. با گذشت 
چندین ماه از ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ و مبهم بودن 
وضعیت آن، همچنان علاقه مندانی هستند که به خرید 
این مدل گوشی تمایل دارند. در ابتدا این مدل از آیفون 
تنها از رویه مسافری و یا سوءاستفاده از این روش وارد 
کشور می شد تا اینکه ســال گذشته ممنوعیت آن به 

صورت رسمی اعلام شد.
نکته مهمی که وجود دارد این است با وجود ممنوعیت 
واردات این نوع گوشی و از سوی دیگر تمایل به خرید 
آن، بازار کلاهبرداری و سوءاستفاده از این موضوع هم 
فراهم شده است؛ به گونه ای که چندی پیش تبلیغات 
گسترده ای در  برخی شــبکه های اجتماعی و برخی 
واحدهای صنفی مبنی بر بازگرداندن آنتن آیفون ۱۴ 
قاچاق با شگردهایی مانند تغییر سیم کارت مشاهده 

شد. 
در این راستا، ســامانه همتا اطلاعیه ای صادر و اعلام 

کرد با توجه به اینکه شبکه اپراتوری به صورت مستمر 
در حال پایش بوده و آنتن دستگاه های قاچاق از جمله 
این دستگاه ها مسدود می شود، از سوی کارشناسان، به 
مردم اکیداً توصیه می شود فریب تبلیغ آنتن موقت را 

نخورده و از اعتماد به این افراد خودداری کنند.
در این اطلاعیه تأکید شد واحدهای صنفی هم توجه 
کنند که قاچاق کالا جرم اســت و بر اساس مواد ۱۸، 
۱۸ مکرر، ۲۹ و ۳۲ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
مصوب ســوم دی ماه ۱۳۹۲ و ماده ۲۰ قانون اصلاح 
قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز مصوب ۲۰ فروردین 

۱۴۰۱ علاوه بر ضبط کالا، مشــمول جــزای نقدی، 
 حبس از دو تا پنج سال و شلاق تعزیری حسب مورد 

خواهد بود.
درحال حاضر هم چند روز گذشته بعضا خبرهایی درباره 
اینکه رجیستری آیفون ۱۴ در سامانه همتا امکان پذیر 
شده منتشر شده است اما براساس بررسی های انجام 
شده به نظر می رسد این خبر شایعه است و تا به امروز 
اتفاق تازه ای درباره این گوشــی رخ نداده و همچنان 
رجیستر نمی شــود و واردات مســافری و تجاری آن 

ممنوع است.

رشد بی سابقه محصولات دانش بنیان در توسعه زیرساخت های ارتباطی

تأمین۱۰۰درصدیتجهیزاتنفتیبهکمکدانشبنیانها

با حضور وزير ارتباطات عراق؛

ارائهخدماتارتباطیواینترنتیبهزائراناربعینبررسیشد

آغازرجیستریآیفون۱۴؛ازشایعهتاواقعیت


